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Očitno je, da si po konferenci samoupravljavcev v pomorskem prometu pri
zadevajo kolektivi luških podjetij storiti vse, kar je v njihovi moči, da pove
čajo rentabilnost poslovanja ® Po mnenju RO sindikata delavcev prometa 
in zvez pa bo vendarle treba uveljaviti nekatere ukrepe, ki naj povečajo

akumulativnost luških podjetij

POLLJUVEN
je edinstven geriatrik 
— sredstvo za ohrani
tev svežine.
Nesporno dokazan je 
njegov učinek na mož
gane in živce, na srce, 
na krvni obtok in pre
bavo.

Potem ko so se na zadnji se
ji člani predsedstva RO sindi
kata delavcev prometa in zvez 
seznanili s predlogom samou
pravnih in družbenih dogovorov 
v cestnem gospodarstvu SRS, go

v glavni točki dnevnega reda 
razpravljali o ekonomskem po
ložaju luke Koper in razvojnih 
možnostih pristaniško-industrij- 
skega kompleksa v Kopru. Seji, 
ki je bila na sedežu Obalnega

Tone Kropušek;

Osnovno je: položaj 
in pofentje človeka

Kakšna so izhodiščna stališča sindikatov do različnih materialnih gibanj, 
gledano skozi materialni, socialni in samoupravni položaj delovnih ljudi

Sindikati so sestavni del naše
ga celotnega političnega siste
ma. Njihovo specifično funkcijo 
v tem sistemu po vendarle lahko 
opredelimo s tem, da sindikati 
vsa gibanja, vsa dogajanja gle
dajo skozi položaj človeka, skozi 
njegovo počutje in skozi njego
vo pozicijo. Zato ne bo prav nič 
narobe, če v sindikatih ne bomo 
specialisti za materialna giba
nja, za ozka ekonomska vpraša
nja, če ne bomo strokovnjaki za 
■tehnološka vprašanja v poklic
nem smislu besede. Zgrešili pa 
bomo, če ne bomo videli, kakšne 
Posledice imajo materialna gi
banja na ljudi, na njihov polo
žaj in na njihovo počutje.

Za razliko od nekaterih dru- 
Sih struktur in subjektov v druž
ni je pozicija sindikatov pred
vsem v pristopu k celotni pro
blematiki našega življenja. Naš 
izhodiščni pristop k problemom 
®^ora biti prežet z osnovnim ci
ljem — ki ni le dolgoročna vi- 
2ija, marveč tudi konkretna po
treba — in to je čim ugodnejši 
Ihaterialni, socialni in samo- 
hpravni položaj človeka. Ko za
sledujemo te cilje, moramo vpli- 
vati na materialna gibanja, ker 
80 ^ta gibanja in snovanja v 
službi človeka in njegovihrinte- 
fesov.

V tem smislu v sindikatih ne 
smemo zamenjati sredstev s ci- 
■‘•h. To se dostikrat dogaja, ko 
tuenimo, da vse, kar počnemo, 
Počnemo zato, da bi dosegali 
yisoko produktivnost, veliko pro- 
•■zvodnjo itd. Prav pa je, če vso 
stvar obrnemo: visoka produk-
'Vnost in učinkovita proizvod

ni3 je pogoj in sredstvo za to,
3 bomo bolje živeli, da se bo
°Vek v naši socialistični skup-

^sti počutil materialno preskrb

ljenega in duševno ter kulturno 
bogatega. To je naš cilj!

Kateri so po mojem mišljenju 
najpomembnejša dejavniki, ki 
pogojujejo počutje in položaj

TONE KROPUŠEK predsednik 
Zveze sindikatov Slovenije

delovnega človeka, ne samo tre
nutno in tukaj, ampak nasploh? 
Počutje človeka in politična si
tuacija — kot to v političnem 
žargonu rečemo — sta odvisna:
O od materialnega standarda 

ljudi;
'0 od humanosti odnosov med 

ljudmi, to je od stopnje i-az-

vitosti samoupravnih odno
sov;

® od socialne varnosti človeka, 
pri čemer pod pojmom »so
cialna varnost« razumem živ
ljenjsko perspektivo, ki jo 
vidi delovni človek danes in

v jutrišnjem dnevu.
S tem pa smo tudi že odgo

vorili na vprašanje o osnovnih 
smereh delovanja sindikatov. Od 
uspešnega razreševanja teh treh 
•osnovnih vprašanj je odvisna 
uspešnost naprednih gibanj pa 
tudi uspešnost delovanja sindi
katov.

REFORMA NI LE POLITIČNA 
PAROLA, MARVEČ 

EKSISTENČNA NUJA
Problemi in težave, s katerimi 

se ubadamo, so vsi v nekem 
smislu povezani s enim samim 
vprašanjem: kako smo uspešni 
in dosledni v uresničevanju jre- 
forme. In to ne samo načelpo, 
marveč konkretno, ne le v bese
dah, temveč v dejanjih, ne sa
mo takrat, kadar nam gre do
bro, ampak tudi takrat, kadar 
smo v težavah. To poudarjam 
predvsem zaradi tega, ker ta
krat, ko smo v zagati, iščemo 
pogosto različne druge možnosti 
za rešitev in pozabljamo na ti
ste, ki smo si jih zastavili z 
reformo.

Poleg rezultatov, ki smo jih z 
reformo dosegli v materialnem 
pogledu, smo bili posebno po
nosni na premike, ki smo jih 
dosegli v zavesti naših delovnih 
ljudi. Značilnost te zavesti je 
usmerjenost na lastne sile, pri
znavanje logike ekonomike, do
brega gospodarjenja in poslova
nja ter poslovnosti, to je misel
nost delitve po delu, ustvarjanja

dohodka z večanjem produktiv
nosti in z dobrim gospodarje
njem, ne pa z zviševanjem cen 
itd. Ta miselnost je potiskala iz 
zavesti naših ljudi logiko dotacij, 
subvencij, visokih cen, admini
strativnih distribucij, »uravni
lovke« itd. Imam pa občutek, 
da se elementi nekdanje, skoraj
da že premagane miselnosti, 
zadnje čase skušajo spet vtiho
tapiti v naše glave — in to ne 
le v nekaterih podjetjih, mar-

(Nadaljevanje na 3. strani)

sindikalnega sveta v Kopru, so 
prisostvovali tudi predstavniki 
tamkajšnje luke.

Predsedstvo RO sindikata 
delavcev prometa in zvez se je 
za taikšno razpravo odločilo 
predvsem zavoljo dveh vzrokov:

@ želelo je ugotoviti, kako 
se uresničujejo sklepi I. konfe
rence samoupravljavcev v po
morskem prometu Jugoslavije, 
ki je bila v oktobru lani v Spli
tu;

© hotelo se je seznaniti s 
problemi, ki jih trenutno obču
ti Luka Koper, oziroma ki se 
porajajo ob zasnovah nadaljnje
ga razvoja pristaniško industrij
skega kompleksa v Kopru.

Razprava na seji predsedstva 
je seveda imela še tretji, v bi
stvu tudi najvažnejši pomen: 
najti odgovor na vprašanje, ka
ko naj tudi sindikati pripomo
rejo, da bi se ekonomsiki polo
žaj Luke Koper in drugih ju
goslovanskih pristanišč izbolj
šal.

V zvezi s prvim vprašanjem 
lahko ugotovimo, da je splitska 
konferenca samoupravljavcev v 
pomorskem prometu Jugoslavi
je ne le pomagala vsestransko 
osvetliti zelo zapleteno proble
matiko, ampak je tudi spodbu
dila snovanja pri skupnem raz
reševanju ugotovljenih proble
mov. Uspeh konference je na 
primer v tem, da so predstavni
ki pristaniških podjetij sploh 
pripravljeni sesti za isto mizo in 
razpravljati o zadevah, glede 
katerih so se še do nedavnega 
mišljenja močno razhajala. V 
mislih imamo prizadevanja za 
izoblikovanje skupnega razvoj
nega programa vseh jugoslovan-

(Nadaljevanje na 2. strani)
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KAKO BO 
FEDERACIJA 

POKRILA 
OBVEZNOSTI 

DO
GOSPODARSTVA?
Predsednik RS ZSS Tone 

Kropušek je te dni pisme
no zaprosil zvezni izvršni 
svet za informacijo, na 

; kakšen način in kdaj bo 
* federacija pokrila svoje za- 
! padle obveznosti do gospo- 
: darstva.
j To pismo predsednika 
5 slovenskih sindikatov zvez- 
■ nemu izvršnemu svetu je v

skladu z oceno o rezultatih 
ukrepov za odpravo neli
kvidnosti v gospodarstvu, 
ki jo je predsedstvo RS 
ZSS sprejelo na svoji seji 
9. februarja letos. Na tej 
seji je vodstvo slovenskih 
sindikatov pozitivno oceni-

■ lo prizadevanja delovnih 
S organizacij, bank, skladov 
: skupnih rezerv in družbe- 
: no-političnih skupnosti pri
■ uresničevanju ukrepov za 
; odpravljanje nelikvidnosti, 
» ki so že daia prve rezultate,
■ hkrati pa je poudarilo, da 
j so tudi nepokrite obvezno- 
i sti federacije do gospodar- 
; stva eden zelo pomembnih 
| vzrokov za njegove sedanje 
j težave.

■BBBBBBB

Ali je bilo res nujno, 
da je plavž ugasnil?

O sklepih zadnje seje ObSS Jesenice

Plavž na Jesenicah, ki je za
radi pomanjkanja koksa moral 
za nekaj dni prekiniti obrato
vanje, sedaj ponovno obratuje. 
S tem so se jeseniški železarji, 
ki jim že tako ne manjka težav, 
izognili nadaljnjim velikim iz
gubam, vprašanje pa je, ali je 
bila prekinitev obratovanja res 
nujna in ali so bile res nujne 
izgube, ki so še povečale že si
cer velike težave Železarne Je
senice. Ce je namreč bil možen 
sporazum glede preskrbe s kok
som, ko je plavž že ugasnil in 
ko je do škode že prišlo, je bli
zu misel, da bi do tega spora

zuma lahko prišlo tudi prej, s 
tem pa bi se izognili ne samo 
nepotrebni škodi, temveč tudi 
konfliktni situaciji, ki je nastala 
na Jesenicah in ki prav gotovo 
ni prispevala k zaupanju žele- 
zarjev v učinkovitost družbene 
pomoči pri urejanju problemov, 
ki jim sami niso kos.

Predsedstvo občinskega sin
dikalnega sveta na Jesenicah, 
ki je na svoji razširjeni seji 13. 
februarja obravnavalo proble
matiko izredno težkega položaja 
Železarne Jesenice, predvsem 
pa položaj, ki je nastal ob pre
nehanju dobave koksa iz KKK

Lukavac, je v sklepih te seje 
obsodilo počasno in nedosledno 
reševanje perečih problemov 
gospodarstva. Poudarilo je, da 
ga »sedanji način prepočasnega 
reševanja teh problemov pre-

(Nadaljevanje na 2. strani)
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7 dni v sindikatih

REZERVIRANI STOLPECM*

Adi
■V 7- ® \fKrižanič
direktor Golf hotela na Bledu

0 Kako ocenjujete nekaj več kot 
polletni uspeh vašega hotela?

Poslovni uspeh hotela Golf v lanskih nekaj več kot šestih 
mesecih — mimogrede povedano, odprli smo ga šele v juniju 
mesecu — je bil proti vsem pričakovanjem zelo dober. Naredili 
smo za 325 milijonov starih dinarjev prometa, če pa bi hotel 
odprli vsaj dva meseca prej, kot je bilo predvideno, bi prav go
tovo dosegli še lepše poslovne rezultate. S 325 milijoni starih 
dinarjev prometa v lanskih nekaj več kot šestih mesecih in ob 
105 stalno zaposlenih delavcih smo pokrili vse stroške obrato
vanja in še nekaj je ostalo za sklade. Nismo pa mogli ustvariti 
toliko denarja, da bi lahko sami plačali letno anuiteto in obresti 
na ta kredit v višini 300 milijonov starih dinarjev. Dodal bi 
še, da so v minulem letu med našimi gosti prevladovali Nemci, 
Italijani, Angleži in Američani. Za letos računamo, da bomo 
imeli že 55.000 nočitev v glavnem tujih gostov, kar pomeni, da 
bo znašala realizacija blizu 900 milijonov starih dinarjev. To 
pomeni, da bodo naše zmogljivosti zasedene 50-odstotno, kar pa 
je še zmeraj premalo, da bi bil hotel visoko rentabilen. Zasede
nost naših posteljnih in drugih zmogljivosti pa bi morala zna
šati vsaj 70 odstotkov! Zavoljo tega se bo naš kolektiv na moč 
trudil, da bi bile zmogljivosti hotela izkoriščane tudi v tako 
imenovanih pred in v posezonskih mesecih. Zato že sklepamo 
pogodbe z najrazličnejšimi poslovnimi partnerji, da bi v teh 
mesecih organizirali nekatere simpozije, seminarje in druge 
podobne prireditve.

Ali je bilo res 
nujno, da je 

plavž ugasnil?
(Nadaljevanje s 1. strani) 

pričuje, da je odgovornost posa
meznikov v republiškem in v 
zveznem izvršnem svetu za re
ševanje konkretnih gospodar
skih problemov premajhna, 
zaradi česar zahteva, da se po
vzročitelji takšnih razmer po
kličejo na odgovornost — in to 
na vseh ravneh«. Od vodstva 
slovenskih sindikatov pa je 
predsedstvo zahtevalo, da pri 
republiških in zveznih organih 
takoj ukrene vse potrebno, da 
se problem koksa reši tako, da 
v bodoče do takšnih gospodar
skih zaostrovanj ne bo več pri
hajalo.

Predsedstvo jeseniških sindi
katov torej meni, da so za pre
počasno reševanje različnih go
spodarskih problemov — kon
kretno tudi za prepočasno ure
ditev problema preskrbe s kok
som — odgovorni posamezniki 
v republiškem in v zveznem iz
vršnem svetu. Javnost bi gotovo 
rada zvedela, ali to drži in ali 
so s tem v zvezi bili sprejeti 
kakšni ukrepi — tako glede od
govornosti za tisto, kar se je že 
zgodilo, kakor tudi glede odgo
vornosti, da se podobne zadeve 
ne bodo več dogajale.

Razpoloženje, kakršno je za
vladalo v zvezi s prekinitvijo 
obratovanja enega plavža na Je
senicah. ponazoruje zelo dobro 
tudi sklep tovarniškega odbora 
sindikatov, da do nadaljnjega 
zadrži vso sindikalno članarino 
oziroma da ne bo odvaja! pred
pisanega dela članarine višjim 
sindikalnim forumom, kot pred
pisuje statut ZSJ. Ta sklep je 
tovarniški odbor obrazložil s 
svojo zaskrbljenostjo, da bo v 
zvezi z nastalim položajem ogro
žen življenjski minimum žele- 
zarjev, in s svojo željo, da s so
cialnimi podporami iz sredstev 
celotne, sindikalne članarine po
maga reševati materialne pro
bleme družin, ki bodo najbolj 
prizadete.

Motivu, ki je tovarniški od
bor sindikatov privedel do te 
odločitve, gotovo ne gre odrekati 
dobronamernosti in iskrene pri
pravljenosti dokazati delavsko 
solidarnost. Res pa se lahko 
vprašamo, če je ta sklep bil do
volj premišlien, predvsem na, 
če je bilo pričakovati, da bo res 
pomenil vsai približno ustrezen 
izhod iz težav Predsedstvo je
seniških sindikatov ie na svnii 
že omenieni seji 13 februaria 
bilo drugačnega mrtenia kot to- 
varpičlri sindikat. s,aj ie. njegovo 
odločitev zavrnilo kot ^eno
stransko odločitev, ki ni v skla
du s statutom ZSJ in ki ne pri

speva k solidarnosti v sindika
tih«. Hkrati s tem je predsed
stvo zagotovilo osnovni sindi
kalni organizaciji v Železarni, 
da bo v primeru, če bi nasto
pili težji socialni problemi čla
nov sindikata v Železarni, pri
skočilo na pomoč s svojimi sred
stvi, hkrati pa storilo vse po
trebno, da to stori tudi republi
ški sindikalni svet ZSS, oziro
ma z drugimi besedami pove
dano, da se zagotovi solidarna 
pomoč vseh slovenskih sindikal
nih organizacij. Takšno stališče 
vodstva jeseniških sindikatov so 
podprli tudi predstavniki drugih 
družbeno-političnih organizacij 
na Jesenicah, ki so prisostvovali 
seji predsedstva ObSS in ki so 
hkrati obljubili tudi svojo polno 
pomoč v primeru, če bi razmere 
to zahtevale.

Ni dvoma, da je bil sklep 
predsedstva občinskega sindi
kalnega sveta Jesenice o tej za
devi edino pravilen, saj res ni 
možno pričakovati, da bi se te
žave delovnih organizacij in s 
tem tudi materialne težave nji
hovih delavcev lahko urejale s 
skromnimi sredstvi sindikalne 
članarine. Ce že, je solidarnost 
v tem smislu lahko vsaj deloma 
učinkovita na republiški ravni, 
prav gotovo pa je pravi izhod iz 
težav le v tem, da sindikat za
stavi vso svojo politično moč za 
potrebne ukrepe tistih dejavni
kov v naši družbi, ki so res pri
stojni za urejanje gospodarskih 
problemov.

M. P.

Glasilu republiškega sveta Zfi 
za Slovenijo, izdaja C'/P De* 
lavska enotnost v Ljubljani 
List bil ustanovljen 20 no
vembra l‘>42 Ureja ga ured
niški odbor Glavni Id odgo
vorni urednik

MILAN POGAČNIK 
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ZAPISEK S SEJE MEDOBČINSKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE 
IN RUDARSTVA V PTUJU

VSAKIČ V 
DRUGI TOVARNI
-'4.' ■ /J -• ^ ^ v '■ - - <, ■ _....

Medobčinski odbor sindikata delavcev industrije in rudarstva v Ptuju je za
sedal v tovarni Avtoopreme # Kakšne so izkušnje kolektiva TAP pri ures

ničevanju določil XV. ustavnega amandmaja

Delovni program medobčin
skega odbora sindikata delavcev 
industrije in rudarstva v Ptuju 
za prvo poletje letošnjega leta 
predvideva, da bi v tem času 
razpravljali o problematiki sa
moupravne zakonodaje, o'pred
logu zakona za izpopolnitev si
stema pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja, o analizi 
zaključnih računov za leto 1969 
in o aktualnih gospodarskih gi
banjih v prvem četrtletju letoš
njega leta, o problematiki infor
miranja v delovnih odnosih, v 
katerih že ali bi še lahko sode
lovale delovne organizacije z 
območja ptujske in ormoške ko
mune.

Ta spisek programskih in de
lovnih nalog medobčinskega od
bora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva bi se lahko 
zdel kot nekaj povsem vsakda
njega, če se člani odbora ne bi 
odločili tudi za zanimivo, v na
ših razmerah tudi nevsakdanjo 
obliko delovanja; Menijo nam
reč, da je mogoče pričakovati 
večje rezultate, če bi o vsakem 
izmed navedenih vprašanj raz
pravljali v kolektivu, ki na ti
stem področju bodisi prednjači 
ali pa so njegove izkušnje toli
kanj značilne, da lahko spodbu
dijo širšo razpravo.

Načelo, da bi se vsakič sesta
li v drugi tovarni, so prvič ures
ničili minuli četrtek, ob drugi 
seji navedenega sindikalnega 
organa v tej.mandatni dobi. Po
tem ko so si člani medobčinske
ga odbora .sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Ptuj 
ogledali tovarno avtoopreme 
Ptuj. je sled da razprava o prob
lematiki iriterne zakonodaje 
glede na določila XV. zveznega 
in XIII.. republiškega ustavnega 
amandmaja. !. . . ,

Izbor. Tovarne avtoopreme 
Ptuj kot »vzorčne«, delovne or
ganizacije na območju ptujske 
in ormoške občine ni naključje. 
Ne glede na. pomisleke, ki jih 
lahko vzbuja njihova pot pri ob

likovanju samoupravne zakono
daje in pri bodoči organizaciji 
samoupravnih odnosov v tej de
lovni organizaciji, v tem kolek
tivu in na tem področju delo
vanja nedvomno prednjačijo 
pred vsemi industrijskimi orga
nizacijami ptujske in ormoške 
občine.

Kakor lahko povzamemo iz 
živahne razprave, so se v To
varni avtoopreme Ptuj odločili 
za to, da so najprej sprejeli naj
različnejše pravilnike, nazadnje 
pa je bil pripravljen osnutek 
bodočega statuta. Z drugimi be
sedami: tako so se hoteli zava
rovati pred tem. da bi preveč 
tog statut onemogočil svobodno 
pobudo na vseh področjih, kjer 
se odloča o položaju in usodi 
njihovih ljudi. Tako statut za
nje pomeni tisti temeljni akt, ki 
samo povzema najbolj progre
sivna hotenja na vseh področjih 
dela in življenja kolektiva To
varne avtoopreme Ptuj.

Osnutek novega statuta, ki 
bo te dni tudi v javni razpravi, 
sicer predvideva precejšnje 
spremembe v primerjavi z do
sedanjo prakso. Tako so, na pri
mer, na predlog političnih orga
nizacij ukinili dosedanje tri de
lovne enote, ki dejansko niso 
nikoli zaživele. Namesto tega ce
lotno podjetje predstavlja eno 
delovno enoto. Menijo namreč, 
da je značaj dela in proizvodnje 
tak, da ni smotrna delitev na 
enote, saj se proizvodni posto
pek tako prepleta, da prave raz
mejitve med enotami ni. Če pa 
bi to po vsej sili hoteli doseči, 
bi to terjalo tolikšen administra
tivni aparat, ki bi »požrl« pre
cej več, kot pa bi k poslovnim 
in drugim rezultatom lahko pri
spevala razmejitev podjetja na 
več delovnih enot. Resnici na 
ljubo velja zapisati, da si v To
varni avtoopreme Ptuj še niso 
izoblikovali jasnih stališč o tem, 
kako pa naj vendarle zagotovijo 
čim večji vpliv proizvajalcev na 
dejansko upravljanje podjetja

kot celote, oziroma s čim in ka
ko naj nadomestijo vlogo dose
danjih svetov in zborov delovne 
skupnosti. Dokončni odgovor na 
to vprašanje naj bi zato dala 
bližnja razprava o osnutku nji
hovega novega statuta.

Po tem osnutku je tudi pred
videno, da v bodoče ne bi imeli 
več upravnega odbora. Njegove 
funkcije je trenutno prevzel 
nekdanjega strokvnega kole- 
delavski svet. V prihodnje pa 
naj bi o zadevah s posameznih 
področij z vso odgovornostjo 
razpravljale in odločale komi
sije delavskega sveta. Tako bi 
se delavski svet lahko posvetil 
predvsem najvažnejšim proble
mom s področja poslovne politi
ke podjetja, sicer pa naj bi na
stopal kot nadzorni in pritož
beni organ v zvezi s sklepi in 
odločitvami komisij delavskega 
sveta.

Po osnutku novega statuta 
Tovarne avtoopreme Ptuj je si
cer predviden tudi tako imeno
vani poslovni odbor, katerega 
funkcija pa se omejuje na posle 
nekdanjega strokovnega kole
gija. Njihovemu poslovnemu 
odboru torej ni mogoče pripiso
vati pravic, ki gredo nekemu 
samoupravnemu organu, ker 
tovrstnih pristojnosti nima.

Zapisali smo že, da se je ob 
osnutku takšnega statuta To
varne avtoopreme Ptuj sicer 
razvila živahna, ne pa tudi 
polemična razprava. Predsed
nik RO sindikata delavcev in
dustrije in rudarstva Jože Olo- 
bačnik, ki je prisostvoval tej 
seji, je sicer razpravo poskušal 
obrniti tudi v to smer, vendar 
zaman. A tudi to ima svoje po
jasnilo: če je pot, za katero so 
se odločili v Tovarni avtoopre
me Ptuj, morda v nekaterih pri
merih dvomljiva ali celo spor
na, pa vendarle dokazuje, da so 
resno razmišljali o bodoči orga
nizaciji samouprave in da so 
svoje zamisli iz glav prenesli 
tudi na papir. -mG

Recimo bobu — bob!
(Nadaljevanje s 1. strani) 

skih pristanišč, s katerim naj bi 
— med drugim — preprečili ne
potrebno podvojitev nekaterih 
zmogljivosti, zato pa »prihranje
na« sredstva namenili za grad
njo drugih prepotrebnih luških 
kapacitet in infrastrukturnih ob
jektov. Gre tudi za skupno na
stopanje na trgu pristaniških in 
spremljajočih storitev, luki Reka 
in Koper na primer že priprav
ljata predlog novega sistema 
tranzitnih tarif, ki naj bi po
tem veljal za vsa jugoslovanska 
pristanišča. Slednjič so v teh 
nekaj mesecih, ki so minili od 
prve konference samoupravljav
cev v pomorskem prometu, do
zorele tudi priprave za ustano
vitev poslovnega združenja luš
kih podjetij, za kar so se tudi 
zavzeli na splitski konferenci.

Drugo k drugemu: kolesje se 
začenja vrteti in bolj ali manj 
enotno ga v isto smer vrte ko
lektivi vseh, zlasti na komerci
alnem področju še do nedavne
ga močno sprtih luških podjetij.

Ob konkretni razpravi o trfe- 
nutnem ekonomskem položaju 
koprske luke in o zasnovah na
daljnjega razvoja pristaniško- 
industrijskega kompleksa v Ko
pru pa so člani predsedstva RO 
sindikata delavcev prometa in 
zvez opozorili zlasti na nasled
nja dejstva:

9 Pes je sicer.' da koprska 
luka med vsemi pomembnejši
mi jugoslovanskimi pristanišči 
edina posluje brez izgub, drži 
pa tudi to. da take rezultate do
segajo na račun izjemno: visoke 
produktivnosti, ki na primer pri 
izkoriščanju operativnih obal 
tudi za polovico presega evrop
ska poprečja in dosežke drugih, 
veliko bolj moderniziranih in 
opremljenih pristanišč. Če bi 
doseženo produktivnost želeli 
tudi ustrezno nagraditi, pa bi 
takoi zašli v izgubo.

9 Če je tako, so poudarili 
na seji preds“dtva. potem se je 
treba vprašati, kakšni so pogo
ji gospodarjenja za pristaniška

podjetja. Nesporno je, da so vsa 
jugoslovanska pristanišča ob 
trenutnih razmerah prepuščena 
pretežno sama sebi, če gre za 
vlaganja v modernizacijo in v 
gradnjo vseh vrst infrastruktur
nih objektov, katerih obstoj še
le lahko naveže na posamezne 
luke tudi interesente iz najšir
šega zaledja. Naravnost osup
ljiv je na primer podatek, da od 
leta 1986 dalje z ene strani na
rašča obseg luških storitev, z 
druge strani so te storitve iz le
ta v leto cenejše, medtem ko 
po tretji strani akumulativnost 
luških podjetij upada. Glede na 
slabo opremljenost namreč naša 
pristanišča trenutno lahko kon
kurirajo predvsem na račun niz
kih cen svojih storitev. Ker 
hkrati naraščajo družbene obre
menitve in vse vrste poslovnih 
stroškov, sta akumulativnost in 
poslovni rezultat na sploh iz le
ta v leto slabša. Tako se je do
slej poslovni izgubi lahko izog
nilo le koprsko pristanišče; kot 
že rečeno — na račun izjemne 
produktivnosti dela in delno tu
di zavoljo ugodne naravne lege.

® Vsekakor bi se morali 
čimprej dogovoriti o specializa
ciji posameznih jugoslovanskih 
pristanišč in o njihovem prihod
njem razvoju, so poudarili na 
seji predsedstva RO sindikata 
delavcev prometa in zvez. Gle
de tega je koprska luka prav
zaprav edina doslej že pripravi
la jasne, po vsej verjetnosti tudi 
ekonomsko utemeljene razvojne 
načrte. Toda: metali bi si pe
sek v oči, če bi mislili, da lah
ko naša pristanišča sama sani
rajo svoj ekonomski položaj, če 
bi še vnaprej veljali dosedanji 
pogoji gospodarjenja. Vse kre
dite, ki so jih ali jih še dobivajo 
luke za modernizacijo, je na 
primer treba vrniti v petih le
tih, čeprav so na ta način zgra
jeni pristaniški in drugi objekti 
trajnega značaja, ki koristijo tu
di širšemu zaledju.

9 'Predsedstvo R.O sindikata 
delavcev prometa in zvez zato

podpira zahteve koprske in dru
gih luk, da bi vsem našim pri
staniščem sedanje kratkoročne 
kredite z odplačilnim rokom 5 
let in obrestno mero 8 % spre
menili v dolgoročne — na 30 
let in z 2 % obrestno mero; da 
bi jim — poleg drugega priznali 
višjo retencijsko kvoto in višji 
delež devizne amortizacije. V 
mejah možnosti naj bi bila pri
staniška podjetja oproščena tu
di plačevanja obresti na poslov
ni sklad.

® Glede razvoja svobodnih 
carinskih con v naših lukah je 
po mnenju predsedstva RO sin
dikata delavcev prometa in zvez 
prav, da pristojni organi tovrst
no problematiko še enkrat na
tančno proučijo. Ne bi pa bilo 
prav, če bi s tem preveč odla
šali. Ko bo namreč znano do
končno stališče pristojnih orga
nov glede obstoja in pogojev po
slovanja v svobodnih carinskih 
conah, kakršna je tudi v kopr
skem pristanišču, bodo luška 
podjetja laže zainteresirala za 
investicije predelovalne im dru
ge obrate na območju teh con 
tudi preostalo gospodarstvo in 
morda tudi inozemska podjetja.

9 Minilo je manj kot tri le
ta, odkar je bila zgrdjena kopr
ska železnica, vendar so njene 
zmogljivosti že v celoti izkori
ščene. Zmogljivost te proge bi v 
naslednjih letih morali povečati 
vsaj še za trikrat, na 4 milijone 
ton letno, če naj bo smotrna 
kakršnakoli investicija na ob- 
močju koprskega-industrijske£a 
kompleksa. V zvezi s tem je 
predsedstvo RO sindikata delav
cev prometa in zvez izrazilo že
ljo, da bi čimprej uresničili ob
ljubo pristojnih republiških or
ganov, po kateri naj bi koprsko 
progo najprej elektrificirali in 
postopoma opremili z vsemi na
pravami, ki bi omogočale nemo 
ten transport blaga do luke ozi
roma iz luke v zaledje.

—mG
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OBČNI ZBOR 
OBČINSKEGA ODBORA 
SINDIKATA DELAVCEV 
STORITVENIH 
DEJAVNOSTI 
V RADOVLJICI

POHVALE
IN

KRITIKA
Občnega zbora se je 
udeležil tudi Jože Vi
dic, predsednik republi
škega odbora sindikata 
delavcev storitvenih de

javnosti Slovenije

Čeprav je bil občni zbor ob
činskega odbora sindikata de
lavcev storitvenih dejavnosti 
Radovljice minuli torek ča
sovno zapoznel, pa je bil spri
čo zadnjih dogodkov na pod
ročju integracijskih procesov 
ravno ob pravem času in iz
redno koristen. Upravičeni 
kritiki, da je bil občinski od
bor zaradi nedelavnosti neka
terih posameznikov v zadnjem 
času precej manj učinkovit, 
je sledila pogumna razprava 
o dolžnostih novo izvoljenega 
odbora, ki ga bo v prihodnje 
vodil Adi Križanič, direktor 
Golf hotela na Bledu.

Bržčas na področju gostin
stva, turizma in trgovine, kar 
zadeva integracijske procese, 
nikjer tako naglo ne napre
dujejo kot v radovljiški občini. 
Najprej so se razen zdravili
šča »Staneta Žagarja« in »Mla
dinskega doma« združili s ško
fjeloškim prometnim podjet
jem »Transturist« vsi bohinj
ski hoteli, zatem se je trgov
sko podjetje »Koloniale« z 
Bleda združilo s kranjskimi 
»Živili«, hoteli »Golf«, »Park« 
in »Triglav« pa so se pripojili 
k ljubljanskemu podjetju 
Ljubljana - transport, slednjič 
pa se integrirali v združeno 
podjetje »Toplice« še blejski 
hoteli »Jelovica«, »Krim«, »Lo
vec« in »Toplice«.

Delegati na občnem zbonu 
so vse omenjene integracijske 
procese ocenili kot pozitivne. 
Le ekonomsko močne organi
zacije bodo dosegle boljše re
zultate gospodarjenja in s tem 
ustvarile možnosti za večji 
razmah turizma, saj doslej raz
drobljene blejske gostinske 
organizacije razen nekaterih 
prenovitev hotelov niso bile 
sposobne zgraditi niti enega 
pomembnejšega turističnega 
objekta.

Delegati pa so na občnem 
zboru opozorili tudi na neka
tere senčne strani integracij
skih procesov. Omenjali so 
zmanjševanje samoupravnih 
pravic pripojenih blejskih de
lovnih organizacij k večjim 
delovnim organizacijam izven 
občine. Najbolj se je v tej 
zvezi pritoževal delegat iz 
blejskega podjetja Koloniale, 
ki se je pripojilo h kranjske
mu podjetju »Živila«. Menil 
je, da zdaj ta kolektiv nima 
skoraj nobenih samoupravnih 
pravic. Prav primer blejske 
poslovne enote kranjskih »Ži
vi!«, zgovorno opozarja, da bo 
moral novi odbor sindikata 
delavcev storitvenih dejavnosti 
v radovljiški občini vložiti vse 
sile v to, da zaposleni v pri
pojenih podjetjih ne bodo več 
prikrajšani v svojih samo
upravnih pravicah.

Jože Vidic, predsednik RO 
sindikata delavcev storitvenih 
dejavnosti pa je v razpravi 
opozoril, da nedavna združitev 
štirih blejskih hotelov v zdru
ženo podjetje Toplice lahko 
kaj malo pomeni v ekonom
skem smislu, saj so se v bistvu 
združili štirje reveži, če bo 
ostalo le pri tej integraciji. Po 
njegovem mnenju bo potreb
no storiti še naslednji korak 
in poiskati ekonomsko dovolj 
močnega partnerja za skupno 
pot v prihodnost.

M. Ž.



7 dni v sindikatih

TONE KROPUŠEK:

OSNOVNO JE: POLOŽAJ
in počutje Človeka

Kakšna so izhodiščna stališča sindikatov do različnih materialnih gibanj, gledano skozi materialni, so- 
___________ _______________ cialni in samoupravni položaj delovnih ljudi
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več tudi na jugoslovanski ravni. 
Ce bi ti elementi prevladali v 
miselnosti delavskega r azr eda in 
sindikatov, potem bi se lahko 
poslovili od reforme in s tem 
tudi od naše perspektive.

USMERJANJE DOHODKA 
MORA POSTATI 

INSTRUMENT EKONOMSKE 
POLITIKE i

Osnovni problemi sindikatov 
se vrte okrog dohodka in delitve 
dohodka. Cim manjši • je nacio
nalni dohodek, tem bolj se zao
strujejo problemi njegove delit
ve. Zato problemov delitve do
hodka ne moremo gledati dru
gače kot v tesni odvisnosti od 
pogojev za njegovo ustvarjanje. 
Osrednje vprašanje, s katerim 
se v sindikatih ukvarjamo že 
nekaj časa — ne samo na ravni 
republike in občine, ampak tu
di v delovnih organizacijah — 
je, kako usmerjati delitev do
hodka. V našo zavest si mora
mo vtisniti nekaj načel, in sicer:

9 Načelo, da proizvodnja in 
osebni dohodek nista odvisna 
samo od individualne produktiv
nosti dela, ampak tudi od druž
bene produktivnosti dela. Druž
bena produktivnost dela pa je 
glede na splošno razvitost v raz
ličnih družbah in na različnih 
področjih različna. Tako je, de
nimo, družbena produktivnost 
dela v Sloveniji nekolikanj viš
ja kot v drugih naših republi
kah, je pa mnogo nižja, kot de
nimo na Švedskem. In zato se 
nikar ne čudimo, če ima dela
vec iste kvalifikacije v Slove
niji nekaj višje osebne dohodke 
kot v drugih jugoslovanskih re
publikah in seveda dosti nižje 
od delavca na Švedskem, To je 
tudi vzrok, da odhajajo ljudje 
na področja, kjer je družbena 
produktivnost dela višja, ker so 
tam pač višji osebni dohodki. 
To omenjam zato, ker je okrog 
teh vprašanj tudi v sindikatih 
ttinogo nejasnega.

Ne glede na to načelno ugo
tovitev pa moramo pri nas eko
nomsko in politično verificirati 
spodnjo mejo osebnega dohod
ka, ^upoštevaje pri tem splošno 
družbeno produktivnost. Gre za 
tisto sipodnjo mejo, ki jo bomo 
verificirali kot nujno za repro
dukcijo živega dela. Ta meja bo 
na različnih območjih različna, 
v skladu z različnostjo družbene 
produktivnosti. Za celotno jugo
slovansko območje gotovo ne bo 
mogla veljati enotna spodnja 
meja ekonomsko upravičenih 
osebnih dohodkov, pač p-a bo 
njena določitev stvar samo
upravnih oziroma družbenih do
govorov na posameznih območ
jih. To smo dolžni storiti zaradi 
našega članstva, ker je tudi v 
tem del njegove socialne var
nosti. S tem zasledujemo tre
nutne interese naših članov, 
kajti osebni dohodek je eden po
membnih dejavnikov, ki zadeva 
trenutne interese delavca.

® Sindikati pa seveda nismo 
dolžni slediti le kratkoročnim in 
trenutnim interesom delavcev, 
Pač pa moramo razvijati in za
gotavljati tudi niih dolgoročni 
interes. Zagotavljati ta dolgo
ročni interes pa pomeni, zago

tavljati ustrezna sredstva za 
razširjeno reprodukcijo. Zato se 
bomo morali dogovoriti tudi za 
spodnjo mejo sredstev, ki jih 
podjetje mora zagotoviti za raz
širjeno reprodukcijo, da bo de
lavec socialno varen tudi' jutri 
in pojutrišnjem.

© Delitev dohodka bomo mo
rali usmerjati tako. da bomo za
gotavljali ustrezno ravnovesje 
med sredstvi za osebne dohodke 
in sredstvi za razširjeno repro
dukcijo. Morda nam pri tej po
litiki lahko pomaga ugotovljena 
povprečna dohodkovna stopnja 
v Sloveniji na posameznih ob
močjih ali v posameznih pano
gah. Ta nam. lahko pokaže ne
katera merila, po katerih bomo 
usmerjali dohodek in njegovo 
delitev tudi v tem smislu, da 
denimo v podjetju, kjer je oseb
ni dohodek nad dogovorjenim 
povprečjem, progresivno hitreje 
narašča tisti del sredstev, ki gre 
za sklade in razširjeno repro
dukcijo, in počasneje tisti del, 
ki gre za osebne dohodke. Ce se 
kje ne bi tako obnašali in če 
se ne bi držali samoupravnih 
oziroma družbenih dogovorov, 
smo za to, da se takšno početje 
kaznuje z zakonom. S tem želi
mo doseči, da tam, kjer so oseb
ni dohodki nad dogovorjenim 
povprečjem, sredstva za osebne 
dohodke ne bi rasla hitreje kot 
sredstva za akumulacijo.

Ce bomo v tej smeri nekaj 
storili, se nam bo v Sloveniji in 
tudi drugje glede rentabilnosti 
in produktivnosti pokazala nova 
struktura. Nekaj tistega, kar se
daj smatramo za rentabilno, se 
bo izkazalo kot nerentabilno. 
Bojim se, da so razmere glede 
rentabilnosti bolj kritične kot 
ši mislimo. Misliti moramo na 
vključevanje v mednarodno de
litev dela in v mednarodno trži
šče. To pa nam postavlja ostrej
ša merila za produktivnost. Z 
našimi očmi gledano, smo včasih 
še rentabilni, nismo pa renta
bilni, če se izmerimo z evrop
skimi ekonomskimi merili. Tega 
v sindikatih ne smemo izgub
ljati izpred oči! Vedeti torej mo
ramo, katera je tista dolnja me
ja, v kateri so posamezne de
lovne organizacije še rentabilne. 
Vse tiste, ki že danes životarijo 
pod to spodnjo mejo, pa bo tre
ba z modernizacijo programsko 
preusmeriti. Tam pa, kjer tone 
bo možna, pa tudi s postopnim 
opuščanjem vsega, kar je neren
tabilno.

Pri takšnem prestrukturiranju 
nas v sindikatih zopet najbolj 
zanimajo ljudje, ne pa stroji in 
investicije v sredstva za delo. 
Zanima nas nujno potrebna pre
kvalifikacija zaposlenih, vlaga
nja v njihovo večjo mobilnost 
itd.

NE ODSTOPAMO OD NAČELA 
DELITVE PO DELU

Glede politike osebnih dohod
kov je treba pribiti, da moramo 
ostati na načelih delitve po delu. 
To pa pomeni priznavati dolo
čeno diferenciacijo v material
nem položaju ljudi. Stvar naše 
politike je. kako daleč bomo to 
diferenciacijo dopuščali in ko
liko bomo v naš sistem vgraje
vali prvine solidarnosti. Potre
bujemo torej družbeni instru

ment za omiljevanje diferencia
cije. Ta instrumemt je obdavči
tev skupnega dohodka občanov, 
ki ga imamo že sedaj. Vprašanje 
pa je, če je ta instrument dovolj 
učinkovit. V sindikatih smo raz
mišljali o tem, dajoi bila osnova 
za obdavčitev skupnega dohodka 
občanov družinski dohodek. V 
Sloveniji je namreč 32% prebi
valcev v delovnem razmerju, to
rej poprečno 1,8 človeka na dru
žino. Menim da sporne razlike 
nastajajo bolj pri družinskem 
kot pa pri individualnem do
hodku. Zakaj ne bi poskusili ob
davčiti družinskega dohod,ka 
vsaj za nekaj časa - dokler ne bi 
omilili te diferenciacije!? Velika 
demagogija pa bi bilo misliti, da 
je treba dohodke vseh zaposle
nih postaviti na enak nivo. Te
ga ne moremo storiti niti na 
območju Ljubljane niti Sloveni
je še manj pa za Jugoslavijo. 
Se vedno smo na tako nizki 
stopnji materialne razvitosti, 
da smo lahko enaki samo v 
revščini.

NENEHNO IZBOLJŠEVATI 
RAZMERE, V KATERIH 

DELAJO DELAVCI

Veliko govorimo o skrbi za 
človeka, zraven pa pogosto za
nemarjamo osnovno področje, to 
se pravi pogoje in razmere, v 
katerih ta človek dela. Osnovna 
naloga sindikatov povsod v sve
tu je bitka za čim boljše pogoje 
dela. Pri nas pa dopuščamo, da 
ljudje po 15., 20. ali 30. letih de
lovnega staža postanejo delovni 
invalidi, potem pa se borimo za 
beneficirani delovni staž in za 
invalidsko upokojevanje. In mi
slimo. da smo humani, ko do
puščamo, da veliko število ljudi 
odhaja^ v pokoj z minimalnimi 
pokojninami. Naša perspektiva 
pa ni in ne more biti v tem, da 
delavci odhajajo v pokoj izčrpa
ni in invalidni. Naša perspekti
va je v ustvarjanju takih delov
nih razmer, da se bo posamez
nik dobro počutil na delovnem 
mestu in da bo zdrav tudi tedaj 
ko bo odhajal v pokoj. To je 
pravi humanizem v odnosu do 
ljudi m med ljudmi! Za dosego 
takega humanizma pa moramo 
zastaviti vse sile, da se bodo 
delovne razmere nenehno 
boljševale.

iz-

po-
V

KAM DRVIMO S CENAMI?
V javnosti slišimo ostro in 

upravičeno kritiko na rovaš 
stalnega poviševanja cen. Naj 
ob tem opozorim le na en 
jav: kaže, da imamo tudi 
sindikatih do tega pojava »-dve 
duši«. Ko govorimo o problemu 
cen proizvodov v lastni delovni 
organizaciji, smo vsi za dvig 
cen, da bi si tako povečali do
hodek. ko pa govorimo o cenah 
na splošno, pa smo odločno in 
»revolucionarno« proti njihove
mu zviševanju. Ti »dve duši« 
moramo združiti v eno in biti 
pošteni do sebe, do reforme in 
do problema cen. Ce se nasploh 
razburjamo nad zviševanjem 
cen, potem morama, biti rezer
virani tudi do zviševanja cen v 
podjetjih, kjer delamo, če noče
mo sprožiti verižne reakcije, ki 
ima za posledico dviganje živ
ljenjskih stroškov.

RAVNOVESJE MED
POSAMEZNIMI PODROČJI

DRUŽBENE REPRODUKCIJE
Ugotoviti smo. da zaostajanje 

enega področja našega družbe- 
jjiega življenja lahko vpliva na 
■' celotno družbeno reprodukcijo; 

če denimo, zaostaja šolstvo, to 
vpliva na gospodarstvo, če zao
staja gospodarstvo, ima to do
ločen vpliv na šolstvo itd. Za
vestno smo torej sprejeli kon
cepcijo in ustrezne ukrepe, ki 
vodijo k materialnemu ravno
vesju vseh področij. Vsi skupaj 
pa smo se premalo vprašali, ali 
skladno z materialno sanacijo 
nekaterih področij, ki so zao
stajala, dosegamo tudi njihove 
vsebinske premike. Teh premi- J 
kov je premalo! Ce smo v Slo- j 
veniji dajali za splošno potroš- | 
njo v zadnjih letih več, kot bi I 
lahko dajali skladno z rastjo | 
družbenega proizvoda, bi mo- | 
rali dosegati tudi ustrezne vse- 1 
tanske premike na teh področ- 1 
jih. Naše šolstvo pa se po struk- 1 
turi in vsebini še vedno bistveno 1 
ne razlikuje od tistega, ki smo 1 
ga imeli pred desetimi leti. Že | 
več let ugotavljamo, da imamo 1 
na osemletkah približno 40% 1 
osip in da dopimo z univerze m 
letno manj kot 700 diplomantov. 1 
Podobni problemi nastajajo tudi | 
na nekaterih drugih področjih. |

Ce smo se v sindikatih borili m 
za uveljavitev »Kataloga« ter z S 
njim za osnovna merila vred- 1 
noten j a 'dela v tako imenovanih 1 
družbenih službah, se morartio 1 
sedaj boriti za izboljšanje vse- B 
bine dela na teh področjih. Re- p 
kel bi, da potrebujemo drugi 1 
del »Kataloga«, to je — izdelati M 
moramo nekakšen kodeks, s ka- B 
terim bomo zahtevali ustrezne p 
vsebinske premike na teh po- 1 
dročjih. Ce tega ne bomo uspeli B 
storiti, bomo ostali v mezdnem p 
gibanju podobni akciji in brez B 
potrebnih vsebinskih učinkov. B

Ne zanikam prizadevanj za 
napredek v zdravstvu, šolstvu, p 
kulturi in drugod. Potrebno pa B 
je, da si naše celotno članstvo B 
tako v gospodarstvu kot izven 1 
njega, prizadeva za večje vse- I 
binske premike tudi na teh po- ■ 
dročjih.

Zaposlovanje je tudi pri nas | 
v Sloveniji ena naših glavnih 1 
nalog. Ta naloga pa se da- m 
nes ne postavlja samo kot 1 
vprašanje, koliko ljudi bo- i 
mo zaposlili, maveč tudi kot g 
vprašanje, kaj zaposlujemo in 1 
kaj bomo zaposlovali. Danes v B 
Sloveniji zaposlujemo povprečno ( 
niže kvalificirane ljudi kot v 1 
preteklosti: 50% mladine, ki se | 
zaposluje v industriji, nima B 
končane osnovne šole, kar po- 1 
meni, da ustvarjamo neustrezno 1 
kvalifikacijsko strukturo, ki ne ■ 
more zagotavljati hitrega na- ( 
predka, kajti perspektiva je v H 
kvalificiranem delu. Ce ugo- 1 
tavljamo, da imamo v Sloveniji ■ 
preveč zaposlenih 60.000 nekva- 1 
lificiranih delavcev, pa hkrati 1 
tudi ugotavljamo, da je premalo I 
zaposlenih več kot 60.000 kvali- J 
ficiranih delavcev. Ob dejstvu, B 
da naši kvalificirani delavci od- B 
hajajo v tujino, je ta problem B 
toliko težji. Odpravljanje teh J 
negativnih gibanj je gotovo ena | 
od osnovnih nalog, za katere iz- 1 
polnitev se maramo v sindikatih i 
angažirati v polni meri.

PERUTNINA

• RAVNE
Nedavno tega se je sešel 

na prvo sejo po občnem 
zboru novoizvoljeni občin
ski sindikalni svet Ravne 
na Koroškem. Za novega 
predsednika je bil izvoljen 
Alojz Jehart, dosedanji taj
nik.

Občinski svet Zveze sin
dikatov Ravne je na prvi 
seji sprejel tudi program 
dela do konference, ki bo 
predvidoma v začetku ok
tobra. Februarja bodo pri
pravili ravenski sindikati 
več razprav o predlogu za 
izpopolnitev sistema pokoj
ninskega in invalidskega 
zavarovanja, obravnavali 
pa bodo gospodarjenje de
lovnih organizacij v lan
skem letu ter načrte za leto 
1970 in proračunsko potroš
njo v tem letu. (ma).

SISTEM JE DOBER = 
NI PA POPOLN

V začetku minulega tedna se je sestal na deveto plenarno sejo Svet 
Zveze sindikatov Jugoslavije. V prvi točki dnevnega reda so člani Sveta 
'fS51r obravnayali nekatere aktualne probleme formiranja in delitve 
dohodka, v drugi točki pa je bilo govora o družbeno-ekonomskem 
položaju učencev v poklicnih šolah.

Uvodno besedo v razpravo o nekaterih aktualnih vprašanjih v sistemu 
delitve dohodka in sredstev za osebne dohodke je imel dr. Berislav 
Sefer, član komisije za družbeno-ekonomske odnose pri Svetu ZSJ. Med 
drugim je ekonomist Šcfer dejal, da so v prvih letih reforme imele 
delovne skupnosti na voljo več dohodka — kar je tudi eden od stalnih 
ciljev gospodarske reforme — je pa kasnejša preporazdelitev porušila 
tedanje razmerje v škodo gospodarstva. Po besedah dr. Berislava 
iseterja sta za to dva razloga: obratna in osnovna sredstva kreditirajo 
banke, ker pa krediti niso ustrezni, gospodarstvo nenehno sega po novih 
kreditih m se tako čedalje bolj zadolžuje; po drugi strani pa je nego
spodarska potrošnja oprta na rast osebnih dohodkov v gospodarstvu in 
ni odvisna od rasti dohodka, s čimer seveda negospodarska potrošnja 
ne odraza ekonomske sposobnosti gospodarstva, temveč povzroča nje
govo osiromašenje. Kar pa zadeva interno delitev, so delovne organiza- 

v minulih petih letih smotrno delile ustvarjeni dohodek na osebne 
dohodke in na sklade, saj predstavljajo izjemo le elektrogospodarstvo, 
nekatere bančne, zavarovalne in druge organizacije.

začetka gospodarske reforme do danes so porasli realni osebni 
, za ^ °ds.totkov ali za 6 odstotkov letno, medtem ko je realni 

n.a zaposlenega naraščal nekoliko počasneje. Tako je določal 
tudi srednjeročni program razvoja. »V letih 1968 in 1969«, je nadaljeval 
ar. Berislav Sefer, »je bila realna rast osebnih dohodkov iz dela počas- 
nejša, kot pa je naraščal narodni dohodek. To dejstvo je potrebno še 
posebej poudariti, saj v javnosti vlada napačno mišljenje, da je hitrejša 

osebnih dohodkov v primerjavi s porastom narodnega 
iL0*hodka stalen P°Jav m da se v tem dejstvu skrivajo vzroki za nekatere 
težave v procesu gospodarskega razvoja.«

„ S®'’eda P? s« P<> mnenju dr. Berislava Seferja kopičijo tudi na 
področju osebnih dohodkov Številni problemi, o katerih pogosto govo- 

‘i? pamet. To velja, na primer, tudi za razpone v 
osebnih dohodkih. V minulem letu Je bil v 78 odstotkov delovnih organi- 

razpon v osebnih dohodkih manjSl od razmerja 1:4, v preostalih 
22 odstotkov delovnih organizacij pa večji tega razmerja; na spioSno pa 
Je znaSalo razmerje v osebnih dohodkih, kot je bilo doseženo v letu 1964. 
S0v?TtV°’,ki ga prav tako dokazu.iejo podatki, pa je, da so osebni 
dohodki še vedno pretežno »hierarhični«, se pravi, da je njihova višina 

Vrsi‘ ,°d, kvalifikacije in poklica. Prav ta dejstva Jasno 
dokazujejo, da osebni dohodki še vedno niso v skladu z rezultati dela 
m da še vedno nismo izoblikovali kriterijev za nagrajevanje.

Kar zadeva negospodarske dejavnosti, so osebni dohodki, upoštevaje 
enake stopnje strokovnosti, nižji: osebni dohodki v šolstvu so na primer 
na zadnjem mestu lestvice, v zdravstvu na 54. mestu, v znanosti na 29. 
mestu itd., medtem ko prvih deset mest na lestvici osebnih dohodkov 

-kc panogc- To dokazuje, da so iz trte zvite 
trditve tistih, ki zatrjujejo, da je negospodarska ‘Sfera bolje plačana od 
gosjiodarstva. Upoštevaje celoto velja poudariti dejstvo, da so osebni 
dohodki še vedno nizki, kar je seveda posledica višine dohodka. Tako 
ie .Y mmulem letu še vedno 3,5 °/o zaposlenih prejemalo osebne do- 
^“dk® do 400 N-dm. Podatki tudi izpričujejo, da teh najnižjih osebnih 
dohodkov ne bo možno povečati drugače kot s povečanjem dohodka, 
dohodek pa se bo spet lahko povečal samo na račun višje produktivnosti 
oeia, z boljšo organizacijo poslovanja, z večjo poslovnostjo itd. Ko pa 
je dr. Berislav Sefer govoril o pobudi sindikatov, da bi opredelili mini
mum Življenjskega standarda delavcev, je opozoril, da bi morali do tega 
minimuma priti s pomočjo dogovorov v panogah, grupacijah in regijah, 
nikakor pa ne po poti administrativne intervencije. To toliko bolj, ker 
nekateri spodbudni primeri samoupravnega dogovarjanja dokazujejo, 
da je tako sporazumevanje možno in uspešno.

Ob koncu obsežne razprave, v kateri so sodelovali številni člani 
1 »veta ZSJ, je plenum imenoval posebno komisijo, ki naj pripravi 
osnutek sklepov Ta osnutek naj bi nato obravnavali v vseh republiških 
svetih m v centralnih odborih posebnih sindikatov, dokončen tekst 
zaključkov pa naj bi sprejela naslednja plenarna seja Sveta ZSJ. Člani 
plenuma so tudi opozorili, da sindikati ne morejo sami razrešiti števil
nih problemov v sistemu formiranja in delitve dohodka, ki je po 
njihovem mnenju v osnovi sicer dober, očitno pa ga bomo morali še v
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Pravna posvetovalnim DE PREVEČ
KRATKIH STIKOV M a k e d o ni j a

• VPRAŠANJE
Komunalni zavod za socialno zavarovanje mi je priznal 

pravico do starostne pokojnine z dnem 31. 12. 1969. leta. Pri 
|*računu pokojninske osnove je osebni dohodek iz let 1965, 1966 
p} 1967 valoriziral z valorizacijskimi količniki po sklepu skup
ščine republiške skupnosti socialnega zavarovanja delavcev SR 
Slovenije, objavljenem v Uradnem listu SRS št. 7, z dne 4. 3. 
J-969. leta. Ali je pravilno moje mnenje, da bi se morali upošte- 
yati valorizacijski količniki, ki bodo šele sprejeti v letu 1970 
ln bodo veljali od 1. 1. 1970 dalje?

V. K. — PETROVČE
• ODGOVOR

Starostna pokojnina se odmerja od pokojninske osnove. Po
kojninska osnova je povprečni mesečni znesek osebnih dohod
kov: po katerih je bil zavarovanec zavarovan v katerihkoli za
porednih 5 letih zavarovanja v zadnjih 10 letih zavarovanja ali 

katerihkoli zaporednih 10 letih zavarovanja. Dokler zavaro- 
anec ne dopolni 5 oziroma 10 let zavarovanja po 1. 1. 1965, ko 

Z,a.^e^ voljami temeljni zakon o pokojninskem zavarovanju, se 
i kuje za pokojninsko osnovo povprečje osebnih dohodkov, po 
katerih je bil zavarovan od 1. 1. 1965 dalje, itn osebni dohodki 

ecl tem dnem za toliko let, kolikor manjka do 5 let. 
loč Udobje, v katerem naj se upoštevajo osebni dohodki, do- 

a sam zavarovanec. Vendar se upoštevajo samo osebni dohodki 
p° L januarju 1961. leta.
j., določbi 1. odstavka 32. člena temeljnega zakona o pokoj- 

‘uskem zavarovanju se osebni dohodki iz zadnjih dveh let 
varovanja, ki so vzeti za pokojninsko osnovo, jemljejo z nomi- 

dinim zneskom, osebni dohodki iz drugih prejšnjih let pa se

valorizirajo tako, da ustrezajo ravni osebnih dohodkov iz kole
darskega leta pred zadnjim letom zavarovanja, iz katerega je 
bil vzet osebni dohodek za pokojninsko osnovo.

Ker ste za pokojninsko osnovo izbrali poprečje osebnih do
hodkov iz zadnjih petih let zavarovanja, tj. od 1. I. 1965 do 
31. XII. 1969. leta, se upoštevajo za pokojninsko osnovo osebni 
dohodki iz zadnjih dveh let (1968 in 1969) z nominalnim zne
skom (nevalorizirani), osebni dohodki, iz prejšnjih let (1965, 
1966 in 1967) pa se valorizirajo tako, da ustrezajo ravni oseb
nih dohodkov iz leta 1968, tj. leta pred zadnjim letom zavaro
vanja.

Zato je zavod za valorizacijo vaših osebnih dohodkov iz lete 
1965, 1966 in 1967 pravilno uporabil valorizacijske količnike, ki 
jih je določila skupščina republiške skupnosti socialnega zava
rovanja s svojim sklepom z dne 4. III. 1969. leta o valorizacij
skih količnikih za preračunavanje osebnih dohodkov iz prejš
njih let na raven osebnih dohodkov v letu 1968.

M. VEHOVEC

Na razširjeni seji republiškega odbora sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti Makedonije so člani obravnavali vlogo svojega sindikata v 
spremenjenih družbeno-ekonomskih in političnih gibanjih. Pri tem so 
ugotavljali da je za dosedanje delo sindikalnih organizacij značilna 
izredno šibka povezava med vodstvi in članstvom. To se zlasti odraža 
v primerih, ko vodstva sindikatov začenjajo z različnimi akcijami, 
članstvn pa nezainteresirano opazuje, kakšen bo njihov izid, namesto 
da bi aktivno poseglo v razreševanje problemov. Da bi v prihodnje boli 
angažirali osnovne sindikalne organizacije, so člani republiškega odbora 
opozorili, naj bo aktivnost sindikalnih organizacij v delovnih organiza- 
cijah zasnovana na potrebah in interesih članstva.

DOSLEJ TRI ČETRTINE 
ZAPOSLENIH

V pristojnih komisijah republiškega sindikalnega sveta Bosne in 
Hercegovine so v minulih dneh razvili živahno aktivnost v zvezi-z 
uresničevanjem zakonskega določila o prehodu na 42-urni delovni 
teden. Podatki razkrivajo, da je do minulega leta v tej republiki uvedlo 
42-urni delovni teden 3.329 delovnih organizacij, kar predstavlja 84,6 
odstotka celotnega števila delovnih organizacij. Od skupnega števila 
zaposlenih v BiH pa 75,1 odstotka delavcev dela 42 urna teden.

Kljub tem dejstvom pa je očitno, da se v nekaterih kolektivih borijo 
težavaml pri skrajševanju delovnega časa. To dokazujejo pri- 

k/ 80 ®e delovne organizacije vrnile na 48-urni delovni teden, 
p..ttem k? 1° že uvedle 44-urni ali celo 42-urni delovni teden. Kljub tem 
snreriTne6 nac'ifT 56  ̂.slndikatih Bosne in Hercegovine ne strinjajo 

iP»r.ii!ns J'! ^^V’II1’ naj b! podaljšali rok za prehod na skrajšani delov- 
® Republiški svet sindikatov Bosne in Hercegovine pa namerava
S,‘skupno akcijo sindikatov gospodarske zbornice in republi- 
rtrinvno za. ?efo’ ter v Prihodnjili tednih obiskati vse tiste

oršanizacije, ki imajo težave s prehodom na skrajšani delovni 
teden, in proučiti dejanske vzroke za zastoje.
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Ko se je predsedstvo Republiškega odbora sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Slovenije na zadnji seji lotilo obravnave 
predloga sprememb o izločanju in usmerjanju sredstev za stano
vanjsko gradnjo, je imelo pred seboj predlog za izdajo temeljnega 
zakona, ki ga pripravlja zakonodajalec na zvezni ravni. Pri tem 
so člani predsedstva ugotovili, da zdajšnji predlog — kljub svoji 
nepopolnosti — vendarle pomeni znaten napredek v primerjavi s 
prejšnjimi tezami, ki so skrb za stanovanjsko gradnjo »prepustile« 
družbenim dogovorom med delovnimi organizacijami, občinami, 
sindikati in gospodarsko zbornico.

Stanovanjska problematika je vse preveč boleča in vse preveč 
neposredno vpliva na ekonomski in socialni položaj delovnega člo
veka, da bi njeno razreševanje prepustili bolj ali manj prostovolj
nemu zbiranju sredstev! Tako zatrjujejo v Republiškem odboru 
sindikata delavcev industrije in rudarstva Slovenije. O upraviče
nosti njihovega pomisleka pa dovolj zgovorno priča eno samo dej
stvo: kljub obvezni stopnji izločanja sredstev za stanovanjsko grad
njo, v naši republiki iz leta v leto narašča primanjkljaj v stano-

KJE JE
PRAVI KLJUČ?

Republiški odbor sindikata delavcev industrije in 
rudarstva Slovenije o predlogu sprememb o izloča
nju in usmerjanju sredstev za stanovanjsko grad
njo 0 V čem soglasje in v čem pomislek sindikata?

vanjskem fondu. Tako je še leta 1967 znašal ta primanjkljaj 52.828 
stanovanj, a že leto kasneje se je dvignil na 87.000 stanovanj. Spri
čo tega dejstva se v republiškem odboru nič kaj ne ogrevajo za 
Ukinitev obveznega stanovanjskega prispevka, podpirajo pa predlog 
Za delimitiranje stopnje in za njeno decentralizacijo; se pravi, da 
naj bi poslej vsaka republika v skladu s svojimi potrebami in mož
nostmi samostojno odločala o višini izločenih sredstev za stanovanj
sko gradnjo; zato naj bi tudi v federaciji namesto temeljnega za
kona sprejeli le splošni zakon.

Hote ali nehote pa so se morali v predsedstvu republiškega od
bora sindikata delavcev industrije in rudarstva srečati pri obrav
navi te problematike tudi s tako imenovanim slovenskim modelom, 
o katerem je prav v zadnjem obdobju zelo živahna javna razprava. 
Člani predsedstva se na tej seji sicer niso spuščali v podrobnejšo 
presojo tega modela, soočili pa so izhodiščne postavke avtorjev 
modela s svojimi pogledi. Tako model, o katerem je govora, gradi 
rešitve v stanovanjski problematiki na tako imenovani »stroškovni 
najemnini«, ki na) bi bila edina realna osnova v prihodnjem ob
dobju, saj po mnenju predlagateljev tja do leta 1975 ne bi smeli 
uveljaviti ekonomskih najemnin, da ne bi prizadejali življenjske 
ravni. K tej tezi — mimogrede povedano, je v popolnem nasprotju 
s stališčem o postopnem prehodu na ekonomske najemnine, ki ga 
je uveljavila leta 1964 reforma stanovanjskega gospodarstva — pa 
Sindikati pristavljajo svojo antitezo: zakaj pa le ne bi prešli na 
ekonomske najemnine, se pravi na čiste račune Z vsemi vkalkuli- 
ranimi stroški, z vsemi prispevki, kot jih terja urbanizirano Živ
ljenje?

Na antitezo sindikatov doslej še ni odgovora, Kljub temu pa 
lahko z zanesljivostjo rečemo, da te možnosti v nobenem primeru 
ne podira mnenje, češ, ekonomske najemnine lahko ogrozijo živ
ljenjsko raven. V sindikatu namreč pristavljajo: ob ekonomskih 
cenah stanovanj in ob ekonomskih najemninah bi morali izobliko
vati tudi učinkovit in enoten sistem subvencioniranja za delavce z 
nižjimi osebnimi dohodki in za upokojence, ki naj bi slonel na 
cenzusih republiškega zakona za družine z nizkimi osebnimi do
hodki.

Kar pa zadeva iskanje novih virov za finansiranje stanovanjske 
gradnje, sindikati menijo, da je nikakor ne bi smeli zasnovati samo 
ali predvsem na sredstvih delovnih organizacij. Mobilizirati velja 
še vse druge možne vire kat so: zasebna sredstva, udeležba prora
čunov občin in drugih družbeno-političnih Skupnosti, ustreznejša 
davčna politika itd. Stanovanj potrebujemo več, ne manj, zato naj 
se tudi viri stanovanjske gradnje odpirajo in ne presihajo.

Čeprav ne v neposredni zvezi s predvidenimi spremembami o 
izločanju in usmerjanju sredstev za stanovanjsko gradnjo, pa tudi 
ne povsem mimogrede, so na seji predsedstva kritično ocenili tudi 
gospodarjenje v stanovanjskih podjetjih. In tako Zdaj predsedstvo 
Republiškega odbora sindikata delavcev industrije in rudarstva 
predlaga republiškemu odboru Sindikata delavcev storitvenih de
javnosti, da bi kritično in dokumentirano spregovoril o gospodar
jenju v stanovanjskih podjetjih in o njihovi »participaciji« prt 
zbranih najemninah. S- H.

VAŠE POHIŠTVO V LETU 1970 /
Izbirajte PATRICIJA 

CLAtUUA
ALEKSANDRA Za vas izdeluje
aii nova florida BREST Cerknica

Kod hodiš, sindikat?

»Izorašali si bomo vest...«
Z navdušenjem sem prebrala glasilo »Glas Saturnusa«, v katerem je pred letom, tik 

pred občnim zborom, več deset delavcev z različnih delovnih mest in iz različnih de
lovnih enot razmišljalo o svojem sindikatu, o njegovi veljavi in nalogah.____________

Malokje je namreč slišati tako enotno mnenje o potrebnosti sindikata, o zaupanju 
članstva v njegovo učinkovitost, če mu le ostane zvest, če odkriva in odpravlja njego-
ve dnevne skrbi. -______________________________________________

Te dni sem se oglasila pri njih, da bi jih vprašala, ali so se izpolnila njihova priča
kovanja, ali sindikat v Saturnusu hodi po poti, kot so mu jo pokazali pred letom.

NAPOTKI ZA PROGRAM
Prisluhnimo najprej nekate

rim delavcem, kaj so dejali pred 
letom o sindikalnem delu, kako 
sd si zamislili dejavnost svoje
ga Sindikata, »da ga ne bi ob
čutili le s članarino-«, kot je de
jal Jože česen, projektant v Sa
turnusu.

Slavka Robič, delavka v em
balaži: »Sindikat bi moral skr
beti za reševanje tekočih pro
blemov v. kolektivu, 'in pri tem 
zagovarjati stališča delavcev.-«

Vili Skrij, preddelavec v em
balaži: »Osnovno delo sindika
ta je skrb za delavca, vendar 
predno zaide v težave. Dosled
no bi se moral zanimati za de
lavčeve delovne in življenjski 
razmere.«

Ivanka Margon, administra
torka V tiskarni: »Sindikat bi 
moral skrbeti, za urejene delov
ne razmere, spodbudno nagraje
vanje za delo, strokovno in 
splošno izobraževanje kolekti
va, še posebno članov samo
upravnih organov«

Jože Česen, projektant V 
konstrukciji:. »V tovarni je do
ber sindikat potreben. Koristiti 
bi moral delovnemu človeku, ne 
pa, da ga., občuti delavec le s 
članarino. Rešuje naj težave. pot 
sameznikov in delovne skup
nosti.«

Milena Slak, iz delovne eno
te Zalog: »Sindikat bi moral 
pomagati socialno šibkim, skr
beti za družbeni standard zapo
slenih, zasledovati proizvodno 
problematiko, pošteno delitev 
osebnih dohodkov, družbeno 
prehrano, otroško varstvo, de
lovno disciplino, zdravstven® 
varstvo zaposlenih.«

Jože Smrekar, konstruktor v 
konstrukciji: »Osnovna naloga 
sindikata je, boriti se za pravi
ce delavcev. Res je, da je sin
dikat v socializmu izgubil pr« 
votno funkcijo — boj proti raz« 
redu izkoriščevalcev — vendar 
je tudi res, da pravice delav
cev še niso povsem uresničene 
in vsem enako dostopne. Zato 
menim, da je najpomen>bnejša 
dolžnost sindikata, da skrbi za 
pravice in pomaga socialno og
roženim članom kolektiva,' da 
skrbi za pravilne odnose med 
vodstvom podjetja in delavci, 
skrbi, za ljudi, ki' si želijo izpo
polniti svoje znanje. Za dosled
no izvajanje vseh teh nalog pa 
je pogoj, da je sindikat.pri svo
jem delu enoten, borben in da 
trdno zastopa svoje pozicije.«

ENOLETNA BILANCA
Leto se je obrnilo. Prav tiste 

delavce in delavke, ki so pred* 
letom govorili za svoje glasilo, 
smo zaprosili, naj nam povedo, 
kaj je sihdikat medtem storil, 
ali je izpolnil njihova pričako
vanja?

Slavko Robič: »Zdi se mi, da 
je sindikat veliko storil. Po nje
govi zaslugi smo izboljšali v 
podjetju sistem obveščanja. 
Mimo tovarniškega glasila pre
jemamo še bilten z najnovejši- 
mi informacijami.

Imam pa občutek, da. se sin
dikat ne poteguje dovolj, za 
osebne dohodke, zlasti za do

hodke delavcev z naj nižjimi os
novami. Sem član komisije ža 
nagrajevanje in pred vsakim 
sestankom me sodelavci znova 
opominjajo, naj povem, da so 
plače prenizke. Na sestanku ko
misije in na delavskem svetu pa 
mi odgovarjajo, da nas je pre
več, da bi lahko vsem občutno 
zvišali osebne dohodke.«

Vili Skrij: »Novi predsednik 
* sindikata je precej ■ dosegel. Po
hvaliti velja njegove Zasluge za 
boljše obveščanje preko glasila, 
biltena in oglasnih desk. To pa 
nikakor, ni dovolj. Verjetno je 
bilo sindikalno vodstvo preveč 
zaposleno s.{ številnimi sestanki, 
kjer smo razpravljali o pravil
niku o nagrajevanju. Vnovič pa 
svetujem sindikatu, da bolj po
skrbi za delavce, predno zaidejo 
v težave. Pri tem mislim na 
materialno pomoč, na primer 
med boleznijo.«

Ivanka Margon: »Iz lastnih 
izkušenj vem, da moraš v sindi
katu veliko delati za sorazmer
no skromne uspehe, če pa veli
ko delaš v organizaciji, potem 
te zateče čas na delovnem me
stu. Vem, da se člani izvršnega 
odbora udeležujejo različnih se
stankov samoupravnih organov 
in da skušajo zastopati interese 
delavcev. Težava je v tem, da 
njihovo besedovanje ne zaleže 
mnogo. Menim, da bi morali v 
podjetju sindikat bolj upošte
vati, saj je to delavčeva organi
zacija.«’

Jože Česen: »če bi delali to, 
kar smo slišali na seminarju za 
sindikalne delavce, potlej bi to 
res bil pravi sindikat. Pri nas 
pa je težko uresničevati sindi
kalne naloge. Delavci se ne Ude
ležujejo sestankov, mimo tega 
pa se vsaka akcija sindikatov 
ustavi pri denarju. Menim tudi,

da bi se moral sindikat bolj 
sporazumevati z vodstvom pod
jetja.«

Jože Smrekar: »Sindikat je 
doslej Zelo malo storil. Šibak je 
in nima opore pri vodstvu 
podjetja. Zato se težko bori in 
uspeva. To vnovič poudarjam 
kot del delovnega programa. V 
izvršnem odboru sem bil zadol
žen za problematiko nagrajeva
nja. Če nimaš opore, lahko pri 
tem najmanj storiš.«

KAJ SlAo PRIPRAVLJENI 
STORITI

Navado imamo, da seznani
mo predsednika izvršnega odbo
ra sindikalne organizacije o 
tem, kaj sodijo člani o delu sin
dikata. To smo storili tudi to
krat, pred pomenkom s pred
sednikom izvršnega odbora sin
dikalne organizacije V Saturnu
su tovarišem Milanom Drakuli- 
čem.

»Menim, da bi se morali v 
podjetju predvsem zavzeti za 
izboljšanje discipline,« je pove
dal Milan Drakulič, »in zato, da 
bi delavci svoje delovne navade 
prilagajali položaju podjetja, ki 
Se iz dne v dan menjuje, Pri 
tem mislim na večje proizvodne 
načrte, na večje naloge kolekti
va pri uresničevanju načrtov in 
zato na večje poslovne dosežke. 
Če bomo to dosegli, potlej bomo 
lahko globlje segli v vrečo in 
delili izdatnejše osebne dohod
ke. Skoraj leto smo razpravlja
li o novem pravilniku o delitvi 
dohodka in osebnih dohodkov. 
Med . snovanjem pravilnika so 
se našli ljudje, ki so rekli: ,No, 
zdaj bomo videli, kakšne plače 
nam bo uredil sindikat’ Ne gle
de na take pripombe in ne gle
de na to, da nismo mogli iz
datneje zvišati osebnih dohod
kov, sem prepričan, da smo

sredstva za osebne dohodka 
pravično razdelili.. Pri tem smo 
se vsi zavzemali, da bi procen- 
tualno najbolj zvišali osebna 
dohodke delavcem na najniže 
ovrednotenih delovnih mestih. 
Od neposrednih proizvajalcev 
najbrž še večjih prizadevanj 
za boljše poslovne učinke ne 
moremo pričakovati, pač pa 
lahko zato mnogo stori srednji* 
višji in visoko strokoven kader. 
Tu so še precejšnje rezerve in 
upravičeno pričakujemo, da jih 
bodo organizatorji proizvodnje 
in drugi strokovni kadri v pod
jetju znali izrabiti.

Zelo pomembno se mi zdi 
obveščanje v kolektivu. Izdaja
mo glasilo, na novo bilten, ki 
pa šele poganja korenine. Pri
zadevamo si, da bi ponovno us
posobili ozvočenje, ki je Včasih 
že bilo zelo učinkovito sredstvo 
za sprotno obveščanje o vseh 
pomembnih zadevah v podjetju.

Menim, da je osnovna hiba 
za manj uspešno delovanje sin
dikata nedelavnost članov. Se 
zmeraj je čutiti nezaupanje v 
sindikat in njegovo učinkovi
tost. Med enoletnim predsedni
kovanjem še nisem doživel, da 
bi me vodilni v podjetju odslo
vili, kadar sem se obrnil nanje. 
Torej to ni ovira, da ne bi mo
gel biti sindikat bolj delaven.«

Kako naj bodo člani sindi
kata bolj aktivni* bolj zliti s 
svojo organizacijo, Najbrž jih 
mora k temu nekdo spodbuditi?

»Imeti bi morali več sestan
kov. Težava pa je v tem, da 
delavce težko privabiš na sesta
nek, sestanki po oddelkih so pu
sti, ne znamo jih pripraviti, da 
bi čas pametno izkoristili in ob
delali le nekaj osrednjih proble
mov.

Do konca mandatne dobe si 
bomo prizadevali z različnimi 
oblikami in metodami sindikal
nega dela dvigniti zavest delav
cev za delo V sindikatu. Izpra
šali Si bomo vest, kaj je kdo 
pripravljen storiti, da bi sindi
kat pridobil na svoji veljavi. O 
tem bi se pogovorili na sestan
kih. Za uspešnost teh sestankov 
pa morajo največ storiti sindi
kalni pododbori po obratih.«

I. VRHOVČAK

KOMBINAT »ŽITO« LJUBLJANA PREDLAGA PODRAŽITEV ČRNEGA KRUHA

Sindikati nasprotujejo
Pred nekaj dnevi je naslovil za

vod SRS za cene na republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije 
pismo, v katerem izraža svoje sta
lišče o predlogu kombinata »Žito« 
Ljubljana, da se podraži črn kruh. 
Namen tega pisma je ugotoviti, 
kaj menijo o tem v sindikatih.

čeprav še ni podrobne utemelji
tve, s katero bi kombinat »Žito« 
lahko opravičil svoj predlog za 
podražitev črnega kruha, že nekaj 
razpoložljivih argumentov, kakor 
je moč razbrati iz internih infor
macij RS ZSS, št. 14, dovolj ute
meljuje odklonilno stališče sindi
katov. v sindikatih menimo, je re
čeno v opozorilu, da niso spre
jemljive težnje po povečanju cen 
za osnovne življenjske potrebšči
ne, saj je to najbolj občutljivo 
področje vplivanja na življenjsko 
raven ljudi. Sindikati sicer spre
jemajo dokumentacijo, da je v

kombinatu »Žito« pfoižVOflttja Čr
nega kruha pri sedanji čeni ne
rentabilna, vendar sodijo, da pri 
takih osnovnih življenjskih izdel
kih, kot je črn kruh, ne bi smeli 
iskati akumulacije! To pa seveda 
ne pomeni, da bodo sindikati spre
jeli ali mirno gledali morebitne 
poskuse, da bi zmanjšali proizvod
njo črnega kruha ter povzročili 
pomanjkanje tfega ošhovnegk pre* 
hrambenega izdelka na tržišču na 
račun povečane proizvodnje draž
jega belega kruha in drugih pe
kovskih izdelkovs Proizvodnja čr
nega kruha pomeni za podjetje 
»Žito« trenutno manj kot 15 */• ce
lotnega obsega njegove dejavnosti, 
večina preostale proizvodnje — od 
pecivnega kruha do slaščičarskih 
izdelkov — pa omogoča zaradi 
prostega oblikovanja cen akumu
lacijo. To dokazuje razveseljiva 
ugotovitev, da bo podjetje »Žito«

ustvarilo letos več kot G milijonov 
N-dinarjev Skladov in da je nare
dilo velik razvojni korak pretežno 
z lastnimi sredstvi.

Občinske skupščine in sindikati 
so lani z razumevanjem sprejeli 
podražitev belega kruha — zlasti 
še zato, ker so predlagatelji in za
govorniki podražitve zagotavljali, 
da se cena za črn kruh ne bo po
večala!

Na Splošno pa vladal V sindika
tih stališče, lahko razberemo iz 
omenjenega opozorila, da je tre
ba nastopiti proti vsaki težnji po 
povečanju cen za osnovne živ
ljenjske potrebščine. Zato bo pred
sedstvo republiškega sveta zveže 
sindikatov na eni izmed prihod
njih sej analiziralo in Sprejelo 
Ustrezna stališča.

DUŠAN REBOLJ
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Kako gospodarimo

SERIJA SESTAVKOV NA TEMO: »PAKET PROTI NELIKVIDNOSTI — KAJ JE TO?«

ZA VSE ENAK VRSTNI RED OBSŠČITE NOVO - PRENOVLJENO IN 
RAZŠIRJENO PRODAJALNO

Nelikvidnost gospodarstva lahko resno ogrozi občinske proračune, veliko manj verjetno pa je, da bi se
zgrnili temni oblaki nad republiškim in zveznim proračunom

Preden je bil uveljavljen »pa
ket proti nelikvidnosti« in z 

tudi zakon o spremembah 
in dopolnitvah zakona o službi 
družbenega knjigovodstva, so 
zahtevki družbeno-političnih 
^upnosti, družbenih skladov, 
^avodov za socialno zavarovanje 

še nekaterih drugih uporab
nikov družbenega premoženja v 
negospodarskih dejavnostih ime- 
b ^absolutno prednost pred vse
mi drugimi terjatvami do go
spodarskih organizacij.

To določilo, ki je v praksi 
onemogočalo normalno kroženje 
sredstev in ki je gospodarske 
organizacije postavljalo v ne
enakopraven položaj v primer- 
lavi z navedenimi dejavniki, je 

praktično preklicano, saj 
se naprej in kot izjema veljajo

Ali veste
•.. DA so lani jugoslovan

ske ladjedelnice izdelale za 
tuje kupce 2\t ladij s skup
no tonažo 337.397 BRT v 
vrednosti 96,6 milijona do
larjev, kar je za 19 % manj 
od planiranega izvoza. Letos 
bi bilo zato potrebno izde
lati 33 ladij s skupno tona
žo 704.500 BRT. Vrednost 
teh poslov znaša 187.8 mili
jona dolarjev. Vse te ladje 
so namenjene inozemskim 
naročnikom. Zaradi nereše
nega financiranja letos naše 
ladjedelnice za domače 
brodovje ne grade nobene 
ladje;

• ■ • DA so bosensko-herce- 
govski rudniki lani proiz
vedli 10,2 milijona ton pre
mnoga. Lani so imeli tudi 
doslej največje zaloge. Ok- 
tobra je bilo v BiH 67% 
skupnih zalog premoga v 
Jugoslaviji. Povečanje zalog 
je postavilo v izjemno težak 
položaj »Titove rudnike« 
Kreka-Banoviči v Kaknju 
in Brezi;

... DA je bila proizvodnja 
v letu 1969 za 14,1 % višja 
°d proizvodnje v letu 1968. 
Najvišji porast je bil dose- 
Zen pri sredstvih za delo 
(16,1 %), sledi blago za širo- 
ko potrošnjo (14,8 %)r na 
zadnjem mestu pa je bil re
produkcijski material (11,4 
odstotka);

• ■ ■ DA je v decembru 
lani industrija zaposlovala 
249.148 ljudi. V primerjavi 
s Povprečjem leta 1968 je 
bila ^zaposlenost v industriji 
za 5,6 % večja.

določila glede plačevanja pro- 
etnega davka. Za upnike torej 

v ljaj° enaka pravila, enak 
nek ^ ret^‘ četudi na primer 
lia v 'frnžbena skupnost uve- 
dai svoie terjatve do gospo- 
m -e organizacije, jih bo SDK 

eriala šele tedaj, ko bodo pri- 
e na vrsto.
Sprememba o kateri govori

co- je praktično edina, ki v zve- 
iKan izvajanjem -paketa proti 
v. 'kvidnosti« lahko povzro-či
rab •tiCe tudi pri drug*h UP°“ j^mkih družbenega premože- 

ln ne le pri gospodarskih
rSanizacijah.

Ijoii^kdkor je v zvezi s tem naj- 
jjgt1 „ ^nimivo vprašanje, kako 
Na+6C sežejo te posledice.
Vnr-o?Cn.ega odgovora na to 
ju vjanje pa ne pozna nihče. 
-- 2113 so le številna ugibanja

Sprememba dosedanje prakse 
na tem področju bi, na primer, 
lahko neprimerno, bolj prizadela 
proračune občinskih skupščin in 
vse tiste, ki dobivajo sredstva 
iz teh proračunov (n. pr. šol
stvo), kot pa proračune višjih 
družbeno-političnih skupnosti. 
Čeprav si namreč tudi občinske 
skupščine močno prizadevajo, 
da bi »kritična podjetja« na nji
hovem območju čimprej sanira
la svoje stanje, to ne gre prek 
noči. Kakor hitro pa ima neka 
delovna organizacija blokiran 
žiro račun, to pomeni, da po no
vih predpisih plačuje družbene 
obveznosti po vrstnem redu do- 
spelosti. Posledica tega bi torej 
bil neenakomeren priliv prora
čunskih in drugih sredstev. Če 
pa_občina nima denarja, kajpak 
zaškriplje tudi pri financiranju 
njenih tekočih obveznosti. Več 
kot verjetno. se bo tako tudi 
zgodilo v tistih občinah, kjer 
imajo več »kritičnih« podjetij 
in kjer te delovne organizacije 
sicer pomenijo, po svojem po
tencialu, prevladujoče gospodar
ske dejavnike.

Po drugi strani pa so možno
sti. da bi v enako kritičen po
ložaj prišla na primer repub
liški in zvezni proračun, njuni 
skladi itd., veliko manjše. Pod
jetja ali panoge širšega družbe
nega pomena, kot na primer že
lezarstvo, tekstilna industrija, 
kmetijstvo in še nekatere, ki so

trenutno v največjih težavah, 
v nacionalnem ali v družbenem 
nje-rilu sicer Veliko pomenijo, 
vendar pa začasni izpad druž
benih dajatev, ki jih plačujejo 
tovrstne delovne organizacije, le 
ne. pomeni tiste postavke, zara
di katere bi se povsem podrlo 
izvajanje osnovnih funkcij viš
jih družbeno-političnih skupno
sti, družbenih skladov, socialne
ga zavarovanja itd.

KAJ ŽELIMO?
Če bi se po opisani poti te

žave gospodarstva začele prena
šati v negospodarstvo, bi bilo 
to v osnovi tudi prav. Ne more
mo namreč za družbeno potroš
njo porabiti več, kot pa zmore 
in ustvarja njena baza — gospo
darstvo. Če bi se. v skrajnih po
sledicah. dogodilo celo to. da bi 
se na primer občinski, republi
ški in zvezni funkcionarji zara
di prepočasnega razreševanja 
gospodarskih problemov znašli 
pred tem. ko bi tudi sami pre
jemali le 80 % osebne dohodke, 
bi bilo to celo prav. Vprašanje 
je le. ali je treba čakati tako 
dolgo in kakšne bi bile koristi, 
ki bi jih na ta način dosegli.

To. kar omenjamn, so seveda 
zgolj razmišljanja in ugibanja. 
Če na ostajamo na trdnih tleh, 
se velja vprašati, kaj pravza
prav želimo V tem trenutku 
najbrž predvsem to. da bi v 
spremenjenih razmerah prav 
vsi uporabniki družbenega pre

moženja svoje načrte zožili v 
okvire realnosti. Drugič: prav 
bi bilo, če »grožnja« družbeno
političnim skupnostim, njihovim 
skladom, socialnemu zavarova- 

'nju in drugim uporabnikom 
družbenega premoženja, da pač 
minevajo časi, ko so imeli av
tomatično zagotovljene dohodke, 
spodbudi njihova prizadevanja 
za hitrejše razreševanje proble
mov v gospodarstvu. S tem je 
mišljeno tako delo v zvezi s 
kratkoročnimi nalogami, kakrš
no na primer predstavljajo sa
nacijski načrti za »kritična« 
podjetja ali panoge, kakor tu
di v zvezi z dolgoročno usme
ritvijo našega gospodarstva.

Boj proti nelikvidnosti kot 
ena temeljnih nalog tekoče eko
nomske politike naj bi namreč 
— tako so se dogovorili v zvez
ni skupščini — skupno bojevali 
prav vsi uporabniki družbenega 
premoženja. Če so zdaj tudi vsi 
postavljeni v vsaj približno enak 
položaj, potem zaradi skupnih 
interesov in možnih posledic, ki 
lahko prizadenejo vse, tako pač 
tudi morajo storiti. Samo to bi 
dajalo upanje, da bodo tudi 
družbeno politične skupnosti — 
predvsem pa federacija — hi
treje in bolj tekoče obravnava
le svoje obveznosti do gospo
darstva in da bi se zlagoma le 
začel zmanjševati tudi tako ime
novani izvenproračunski pri
manjkljaj federacije.

M. GOVEKAR

KAKO JE Z INTEGRACIJO PODJETIJ ZA DISTRIBUCIJO ELEKTRIČNE ENERGIJE 
V NAŠI REPUBLIKI

____  I

IV©kateri bi se še
»pogovarjali«...

V našem listu smo doslej že večkrat pisali o pripravah 
na integracijo podjetij za distribucijo električne energi
je iz Celja, Gorice, Kranja, Ljubljane in Maribora, s či
mer naj bi dosegli boljšo organiziranost, učinkovitost in 
poenotenje poslovanja, kar vse bi vodilo k skupnemu 
cilju: čimbolj zadovoljiti potrošnike — odjemalce elek
trične energije.

Dve leti sta minili, odkar je iniciativni odbor za inte
gracijo podjetij za distribucijo električne energije — se
stavljajo ga sindikalni delavci iz podjetij, ki naj bi se 

'združila — začel z organizirano akcijo, ki naj bi pripe- 
Ijnla k omenjenemu skupnemu cilju. Kakšne sadove je 
rodila njegova aktivnost?

s-č ”a srečo, tudi nekatere ne- 
,e ugotovitve, ki pa dovo- 

JUj6lo sklepanja.

Z DEŽJA POD KAP
Ugotovimo lahko, da se je v 

teh dveh letih zvrstilo nešteto 
sestankov na ravni upravnih, 
samoupravnih in družbeno po
litičnih organov prizadetih pod
jetij, da je o zadevi razpravlja
lo poslovno združenje podjetij 
za distribucijo električne ener
gije in da se je v prizadevanja 
za pospešitev integracijskih gi
banj aktivno vključil tudi RO 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva. Če je ob začetku teh 
razprav še kazalo, da med pri
zadetimi podjetji obstajajo tudi 
sporne zadeve, predvsem glede 
bodočih medsebojnih ekonom
skih odnosov, so zanje zlagoma

sveže meso
!•u«,

dnevno sveža jajca
■■■■■■■■■■■■■■a

le našli skupno, za vse sprejem
ljivo rešitev. Vzporedno s tem, 
ko so razčiščevali navedene, go
tovo tudi bistvene probleme, pa 
so vse bolj postajale očitne tež
nje subjektivnega značaja, če
prav dokaj spretno zakrite v ob
liki taktiziranj in zahtev po do
polnilnem razčiščevanju že po
jasnjenih zadev. Drugo k dru
gemu: čeprav sta že bila izdela
na osnutek pogodbe o združitvi 
in osnutek statuta združenega 
podjetja za distribucijo elek
trične energije, vseh pet podje
tij še naprej posluje po svoje 
in njihovi samoupravni organi 
še zmeraj odlašajo s tem, da bi 
dokončno povedali svoje stali
šče glede integracije.

Zaradi tega nastajajo zelo za
nimivi zapleti. Sprva je, deni
mo, kazalo, da je ELEKTRO 
Maribor tisti, ki postavlja ne
sprejemljive pogoje. Ko jih je 
to podjetje po vrsti razgovorov 
nekoliko ublažilo, je bil izdelan 
nov elaborat o združitvi, o ka
terem so seveda morali vnovič 
razpravljati samoupravni organi 
vseh podjetij. Ob tej razpravi 
se je integraciji »uprl« kolektiv 
ELEKTRO Kranj, ki bi — po 
njemu dosegljivih informacijah 
sodeč —preveč »izgubil«. Spet 
je m.tnilo precej časa, da so v 
kranjskem podjetju spoznali, da 
posledice še zdaleč ne bi bile 
takšne, kot si jih zamišljajo. 
Kranjčani so se tedaj izrekli za 
integracijo. Vendar je ELEK
TRO Maribor spet postavil no

ve zahteve glede vsebine osnut
ka statuta združenega podjetja. 
Če vsemu temu pripišemo še, 
da so se predstavniki distribu
cijskih podjetij na skupnih se
stankih bodisi o vsem strinjali, 
ali pa je ELEKTRO Maribor na 
sestanke pošiljal »nepooblašče
ne predstavnike«, v svojih pod
jetjih pa so — razen redkih iz
jem — vsak po svoje pojasnje
vali vsebino skupnih razprav in 
dogovorov, pač ne more biti 
drugače, kakor je zdaj.

tudi potrpljenje ima
SVOJO CENO

V nedogled se vse to seveda 
ne bi smelo vleči. Zavoljo tega 
je iniciativni odbor za integra
cijo podjetij za distribucijo 
električne energije pred krat
kim razposlal posebno pismo 
vsem samoupravnim in uprav- 
nirn organom ter družbeno-poli- 
tičnim organizacijam v podjet
jih za distribucijo električne 
energije. V njem med drugim 
prosi in zahteva, naj bi navede
ni organi vnovič razpravljali o 
osnutku pogodbe o združitvi di
stribucijskih podjetij ter v zve
zi s tem zavzeli odgovorna in 
konstruktivna stališča. Na skup
nem sestanku, ki naj bi bil sre
di prihodnjega meseca, pa bi se 
po predlogu iniciativnega odbo
ra dokončno dogovorili o razpi
su referenduma kot zadnji fazi 
priprav na integracijo.

Kaj naj rečemo k vsem tem 
zapletom? Predvsem to, da je 
treba zlepa ali zgrda doseči, da 
bi elektrogospodarstvo bolje kot 
zdaj zadovoljevalo zahteve in 
potrebe gospodarstva. Pri vsem 
tem je docela nepomembno, da 
je bila sedanja organizacija di
stribucije električne energije 
pred leti naravnost vsiljena. Za
to so prizadeti kolektivi tedaj 
sicer upravičeno nasprotovali 
administrativnemu urejanju 
problemov elektrogospodarstva, 
toda zdaj, ko so s »pogovarja
njem« zapravili že dve leti, ko 
so imeli vse možnosti, da bi se 
o zadevah skupnega pomena 
sporazumeli sami in po samou
pravni poti, so tudi odpovedali. 
Kdo bo torej kriv. če so si s 
tem nemara vnovič priklicali 
nadse bič administrativnega 
vmešavanja, torei tistega, česar 
so se dolga leta otepali.

' M. GOVEKAR

KONFEKCIJE

VARTEKS
ČOPOVA 7 V LJUBLJANI

PRIDITE IN OGLEJTE $1 VELIKO 

IZBIRO »VARTEKS« OBLEK IN TKANIN

V ČOPOVI 7

»VARTEKS« — ČOPOVA 7 V LJUBLJANI 
PRIČAKUJE VAŠ OBISK VSAK DAN od 
8. do 12. in od 15.30 do 19. ure.
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bseg in cene gradbenih 
f ! del so v vsaki družbi — 

tudi 'v naši — zelo tesno 
povezane s splošnimi življenj
skimi razmerami in gospodar
sko močjo družbe, saj obrača 
gradbeništvo v vsaki družbeni 
skupnosti zelo velik del nje
nega dohodka. Če družba ve
liko ustvarja, se veliko gradi, 
če doživlja krizo, zamre med 
vsemi dejavnostmi najprej

ne zmogljivosti še vedno niso 
dovolj izkoriščene. Edino, kar 
kaže na pomemben napredek, 
je velik porast gradnje za trg, 
saj je delež stanovanj, ki smo 
jih zadnja leta zidali v druž
benem sektorju, dosegel že 83 
odstotkov celotnega števila 
dokončanih in 22 % nedokon
čanih stanovanj.

Sicer pa velja poudariti, da 
stanovanjska gradnja tako kot

vrvež na gradbiščih. Nič čud- pred reformo tudi že sedaj
zaostaja za preostalo gradbe
no proizvodnjo. Zlasti pri 
gradbenih podjetjih se je in
tenzivnost dela močno zmanj
šala. In še: cen; v gradbeni
štvu so začele lani spet naglo 
naraščati.

Kljub temu pa je mogoče 
trditi, da je prav reforma že 
močno preobrazila slovensko 
gradbeništvo. Težnja, naj pod
jetja poslujejo rentabilno in 
dejstvo, da za vsa ni bilo do
volj dela med reformo, sta 
povzročila izvoz delavcev in 
gradbenih zmogljivosti. Ino-

nega, če mnogi gospodarstve
niki ocenjujejo življenjske raz
mere v posameznih družbenih 
skupnostih le s praktično upo
rabo prepričanja: kakršna
gradbena dejavnost, takšno 
gospodarjenje!

Vendar te enačbe ni mogoče 
uporabljati v vseh primerih, 
posebno pa ne, če se veliko 
gradi na račun inflacije, kar 
smo pri nas počeli pred re
formo pa tudi v zadnjih letih. 
Če ne gradiš na račun pri
hrankov, marveč na račun 
bodoče porabe, se kupna moč
pretirano poveča, cene grad- .zemske gradnje pomenijo tako 
benih — in vsakih drugih — zaradi hitrega povečevanja 
del pa začno kaj hitro nara- prvo pomembno prestrukturi- 
ščati čez njihovo pravo vred- ran je gradbenih organizacij:

MRZEL
VETER?

nost. Tako so denimo, grad
bene cene rasle v obdobju od 
1960 do 1964. leta po 12:5 % 
na leto in so dvignile realno 
vrednost opravljenih del za 
82 %. V državi se je glede 
na to zvečal fizični obseg pro
izvodnje le za 33 %, kar po
meni, da je rasel na leto do 
začetka reforme samo po stop
nji 7,4 %. V Sloveniji znaša, 
sodeč po gibanju števila oprav
ljenih efektivnih ur, ta stop
nja 4 %, medtem ko se je za
posleno osebje povečevalo po 
6 odstotkov na leto, vrednost 
del po tekočih cenah pa po 
25 %. Šele po letu 1964 se, v 
skladu z načrtom o omejitvi 
investicij, zmanjša celotna 
gradbena dejavnost. Nominal
na vrednost opravljenih del

medtem ko so leta 1965 naša 
podjetja gradila le v dveh dr
žavah s skupno 670 delavci in 
strokovnjaki, vrednost del pa 
ni presegla 1,5 milijona N-din, 
so opravljena dela v letu 1968 
dosegla vrednost 234 milijo
nov, se razširila na 13 držav 
ter terjala že zaposlitev 2000 
ljudi v sezoni. Pri tem niso 
vštete storitve projektivnih 
organizacij ter montažnih enot. 
Po legi gradbenih objektov 
opravljajo naši gradbeniki 
največ del v DR Nemčiji (39 
odstotkov), slede Libija (19 %), 
ZR Nemčija (15 %) in Iran (11 
odstotkov).

Odgovor na stavljeno vpra
šanje je torej takle: reforma 
je prisilila gradbeništvo na 
bolj ekonomično gospodarje-

sicer še raste, vendar polovico nje, na združevanje proizvod-
počasneje kot prej, število 
osebja in delovnih ur pa pade 
globoko pod raven predre- 
formnega obdobja na raven iz 
leta 1958.

Kakšna pa je gradbena de
javnost, zlasti stanovanjskh 
gradnja v letih reforme? Ali 
gradimo še vedno na račun 
inflacije in cene stanovanj na
glo naraščajo, ali pa je »sta
novanjski dinar« trdnejši kot 
pred reformo?

nih zmogljivosti, njihovo iz
boljšanje, delitev dela, stano
vanjske gradnje pa ni bistve
no pospešila. Tako stanovanj 
še vedno močno primanjkuje, 
vendar jih je tudi mogoče ta
koj kupiti — za visoko ceno. 
Na stanovanjskem trgu tudi 
v letih reforme ni cenenih sta
novanj, verjetno zato, knr se 
gradbenim podjetjem druge 
gradnje bolj splačajo.

To pa pomeni, da smo pri
Statistiki so sešteli, da je uravnavanju našega gospodar-

bUo v letu 1968 zgrajenih ko
maj 9.500 stanovanj, kar je 
manj kot leta 1966, pri čemer 
je družbena gradnja zaostaja
la, zasebna pa napredovala 
(4.400). Povečalo se je število 
nedokončanih stanovanj (21 
tisoč), kar pomeni, da gradbe-

skega življenja v zadnjem ča
su odprli spet nekaj takšnih 
investicijskih ventilov, od ko
der je tudi pred reformo pihal 
mrzel veter na našo življenj
sko raven.

VINKO BLATNIK
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Iz naše družbe

KOMENTAR

SEJA SKUPŠČINE REPUBLIŠKE 
IZOBRAŽEVALNE SKUPNOSTI

Merila v okviru 
možnosti

Med najpomembnejšimi sklepi, ki jih je sprejela skupSčina 
republiške izobraževalne skupnosti na seji minuli teden, je 
nedvomno sklep o enotnih osnovah meril za financiranje dejav
nosti vzgojno-izobraževalnih ustanov. Na osnovi tega sklepa so 
bila izdelana in sprajžta tudi konkretna merila za dodeljevanje 
posebnih dopolnilnih sredstev temeljnim izobraževalnim skup
nostim za financiranje dejavnosti pdšafhežnih vrst šol in tudi 
predlog finančnega načrta republiške izobraževalne skupnosti 
za leto 1970.

V polemični razpravi o posameznih elementih meril je bilo 
žal ponovno najbolj vroče pri določanju sredstev za osebne do
hodke. Predlog izvršnega odbora republiške izobraževalne skup
nosti, da se od celotne Vsote predvidenih sredstev za osebne 
dohodke P finančnem načrtu zagotovi do 3 % za nagrajevanje 
posebnih uspehov, (kar bi pomenilo od globala vseh sredstev 
izdvojiti 3 %, ki Bi jih republiška izobraževalna skupnost na 
osnovi posebnih kriterijev dodeljevala posameznim zavodom), 
ni bil sprejet. Večina članov skupščine je namreč smatrala, da 
sredstev za nagrajevanje kvalitete ni mogoče jemati od določe
nih poprečij osebnih dohodkov, temveč naj bi se ta zagotovila 
nad tem poprečjem (poprečje osebnega dohodka predvidoma: 
učitelji s srednjo izobrazbo 1.300,00 din, z višjo izobrazbo 
1.600,00 din in ž visoko izobražbo 1.900,00 din). TO pd je praktič
no nemogoče zagotoviti, kajti finančni načrt je že pri prvotnem 
predlogu izvršnega odbora izkazal višek izdatkov nad predvi
denimi dohodki. Tako za letošnje leto republiška izobraževalna 
skupnost ne bo imela možnosti nagrajevati posebnih uspehov 
posameznih zavodov. S tem pa so tudi zavrta prizadevanja re
publiške izobraževalne Skupnosti za izdelavo posebnih meril, 
po katerih bi šole Za Več in bolje opravljeno delo dobile tudi 
materialne) priznanje.

Za uravnovešenje finančnega načrta RIS, ki je po predlogu 
izvršnega odbora predvideval 3,433.313 N-din izgube, je bilo 
predvidenih več variant (med njimi npr. tudi, da bi se pavšal
no znižali Osebni dohodki oziroma materialni izdatki za vse za
vode v enakem odstotku). Skupščina se je odločila za znižanje 
tistih sredstev za materialne izdatke, ki bi jih sicer republiška 
izobraževalna skupnost ne razdelita vsem šolam v enakem po
večanju, temveč namensko dodeljevala za modernizacijo pouka 
najbolj potrebnim šolam, zmanjšana pa so bila tudi predvidena 
sredstva za razširjeno dejavnost (predvideni novi oddelki v no
vem šolskem letu). Tako uravnovešen finančni načrt republiške 
izobraževalne skupnosti za leto 1970 bo omogočil torej predvsem 
pokriti dogovorjeno višino Osebnih dohodkov prosvetnih delav
cev. Do skrajnih meja pa je zožena možnost republiške izobra
ževalne skupnosti, da s posebnimi sredstvi vpliva na hitrejše 
izboljšanje materialne osnove za modernizacijo pouka in za raz
širitev dejavnosti srednjih in višokih ŠOL

Tudi sredstva, namenjena za financiranje fakultativne dejav
nosti, so ostala procentualno na lanski favni (7 % Od skupnih 
sredstev za izobraževanje). Sredstva za investicije So predvidena 
v višini 15,000.000 N-din, kar je glede na velike potrebne iz
redno malo.

Prav zaradi tako okrnjenih možnosti republiške izobraževal
ne skupnosti, da intervenira predvsem tam, kjer so potrebe naj
večje, je treba pohvaliti prizadevanja skupščine, da bi sredstva 
za zagotavljanje posebnih dopolnilnih sredstev temeljnim izo
braževalnim skupnostim (V višini 110,000,000 ND) predvsem pre
livala v najbolj nerazvita področja. Dosedanja merila, po ka
terih je ta sredstva dobivalo 38 TIS, so z novimi merili tako 
zaostrena, da bo letos datiranih predvidoma nekaj manj TIS. 
To bodo predvsem TIS v tistih občihhh, kjer narodni dohodek 
na prebivalca ne bo presegal 7000 N-din in proračunska po
trošnja ne bo večja od 340 N-din na prebivalca. (V Sloveniji je 
namreč 12 občin, ki po stopnji razvoja sodijo pod jugoslovansko 
poprečje nerazvitih področij). TIS bodo lahko dobile dopolnilna 
sredstva le, če bodo same predpisale vsaj 3,2 % prispevka stop
nji od osebnega dohodka f8 delovnega razmerja in najmanj 
60 % od ostalih prispevkov, ki se Stekajo V Občinski proračun. 
Dopolnilnih sredstev pa tie bodo dobile tiste TIS, kjer bi po 
sprejetih merilih dopolnilna sredstva predstavljala manj kot 
10 % skupnih, za šolstvo potrebnih sredšteV v občini. Sredstva, 
ki bodo eventualno zaradi tako zaostrenih kriterijev ostala, bo 
republiška izobraževalna skupnost namenila za investicije v 
osnovno šolstvo. ,

Vedno bolj postaja očitno, da problema financiranja občin 
ni mogoče razreševati samo preko prelivanja sredstev za izo
braževanje, Nemogoče je z zniževanjem kriterijev za dopolnje
vanje 
ranja
proučiti celotni sistem zbiranja ... —- ,
nami in republiko ter izdelati tak Sistem, ki bo upošteval celo
kupne, z zakonom predpisane Obveznosti občin in njihove go
spodarske možnosti, sredstva, s katerimi bo republika morala 
intervenirali pri dopolnjevanju občin, naj bi se v bodoče pre
livala v najbolj nerazvite predele ter tako hitreje zmanjševala 
velike razlike med nerazvitimi in razvitimi področji T. B.
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NAŠA AKCIJA, KI NAJ ODGOVORI NA VPRAŠANJE:

Oo*

o
o

KAJ SE JE ZGODILO NA PODROČJU OTROŠKEGA VARSTVA V ZADNJIH DVEH LETIH?

Preskromno sodelovanje
• CELJE: Občinska skupščina je pokazala velik interes za razvoj otroškega varstva,

Tudi delovne organizacije so v letu 1968 izdatno pomagale otroškemu varstvu, šaj šo 
dodelile za njegov razvoj približno 600 tisoč novih dinarjev. k

@ SEVNICA: O izgradnji varstvenih ustanov v Sevnici so razpravljali v vseh de
lovnih organizacijah. Večina je z razumevanjem podprla prizadevanja za čimbolj orga
nizirano varstvo otrok. Kjer pa so odklonili dogovorjeni prispevek, šd k teiiiU »pripo
mogli« v glavnem vodilni kadri, ki niso pokazali dovolj razumevati ja za reševanje 
otroškega varstva in so odklanjali v okviru občine dogovorjeni prispevek.

• ŠENTJUR PRI CELJU: Menimo, da so sindikati nasploh in tudi V haši Občini 
mnogo premalo storili na področju otroškega varstva, ker SO menili, da je to po ehi 
strani zadeva instrumentarija, po drugi pa zadeva prosvetnih, socialnih in drugih flfe-

Tri izjave predstavnikov občinskih sindikalnih svetov šmo povzeli iz ankete o otro
škem varstvu, ki jo je opravila komisija za delovne in življenjske razmere pri RS ZSS. 
Služijo naj za uvod v današnji prispevek, v katerem želimo spregdvofiti o odnošU ob
činske skupščine, delovnih organizacij in sindikatov do reševanja problematike Otro-1 
škega varstva, kakor so ta odnos opredelili anketiranci omenjene ankete.

pozitiven odnos do reševanja voljni. Upravni Orgahi jdbčitIŠce 
problemov otroškega varstva.
Pri tem gre preprosto za pre
majhno zavzetost, ponekod pa 
delo za podcenjevanje problema 
otroškega varstva.

< ►

♦
♦

Ne strinjamo se z izjavami 
nekaterih posameznikov, ki pra
vijo približno tako: »Pri nas 
nismo kdove koliko storili za 
enotnejšo občinsko politiko pri 
razvijanju otroškega varstva, v 
čemer pa nismo izjema, ker ve
lja nekaj podobnega za vso re
publiko.« Ob taki posplošeni 
negativni oceni bi upravičeno 
poskočili v večini slovenskih 
občin.

Malo je občin, kjer bi zakon o 
skupnostih otroškega Varstva in 
financiranju oblik otroškega 
varstva ter njegova napredna 
hotenja povsem spregledali. 
Skoraj povsod je v ospredju, 
hitreje pač tam, kjer so utrdili 
samoupravo na področju o! foš
kega varstva in kjer so tudi že 
zasnovali programe. Res Pa je. 
da je za večino slovenskih ko
mun značilno preskromno sode
lovanje med samupravnimi or
gani otroškega varstva, skup
ščino in delovnimi organizaci
jami pri snovanju in izvajanju 
programa otroškega varstva. Še 
posebno so te vezi zrahljane ali 
jih ponekod celo ni med skup
nostmi otroškega varstva in de
lovnimi organizacijami.

KJE SO VZROKI?
Navedli bomo le nekatere, ki 

so značilni za več občin. V 
Cerknici pravijo jedrnato: »In
teresi za razvoj otroškega var
stva so precejšnji, vendar brez 
sredstev« V Ilirski Bistrici pa 
so povedali; »V dosedanjih iz
kušnjah ni videti interesa za so
financiranje otroškega varstva 
niti pri občinski skupščini niti 
v delovnih organizacijah. Pri 
tem ne gre ža nerazumevanje, 
ampak Za to, ker je naša občina 
v republiškem merilu pasiv
na.« S podobnimi tež&Vami se 
srečujejo tudi v Laškem, Ljuto
meru, Šentjurju, v Sežani in 
verjetno še kje.

Precej je občih, kjer trdijo: 
»Čakamo le na programe raz
voja otroškega varstva. Brž. ko 
bomo vedeli, v kaj bomo naložili 
stedštva, se bomo vključili v 
skupno akcijo.« Tako so na pri
mer dejali v železarni na jese- 
nicali, v Drogi v Portorožu in 
iia Ravnah,

Doslej navedeni vZrokl za 
manj Učinkovit razvoj otroškega 
varstva pa niso značilni za ve
čino občin. Ža mnoge velja ven
darle ugotovitev: občinske skup
ščine, Še posebno pa ddlovne 
skupnosti, niso doslej sprejele 
pomembnejših odločitev p0 ka
terih bi lahko ocenjevali njihov

skupščine SP delo bolj naklo
njeni otroškefnu VarStVU kot 
sama skupščina, ker nekateri še 
menijo, da je te vprašanje 
manj pomembno.«

Popis aktivistov OF
Letos se bodo 26. aprila, 

na predvečer obletnice 
ustanovitve OF, zbrali ak
tivisti v Dolenjskih Topli
cah. Ob pripravah na to 
srečanje je odbor za pro
slave pri republiški konfe
renci SZDL Slovenije pose
bej poudaril potrebo, da bi 
vsaj zdaj, 25 let po osvobo
ditvi, evidentirali vse nek
danje aktiviste OF. Zaradi 
velikih preseljevanj po voj
ni so za mnogimi nekdanji
mi aktivisti organizacije 
ZB in SZDL izgubile sled, 
aktivisti so izgubili stike s 

, svojimi kraji, mnogi so 
ostali pozabljeni, zlasti ti
sti, ki po osvoboditvi niso 
prišli do političnih ih drU- 
gih funkcij. Socialistična 
zveza, ki je naslednica OF, 
je dolžna zamujeno popra
viti. Zato naj bi vse občin
ske konference SZDL takoj 
sedaj Uredile in izpopolnile 
sezname aktivistov 6f. Po 
napotkih, ki jih je dal iz
vršni odbor SZDL Sloveni
je za popis nekdanjih akti
vistov, haj bi organizacije 
SZDL na terenu štele med 
aktiviste OF vse, ki so v le
tih 1041—1945 bili člatti lO 
OF, vrhovnega plenuma, 
člani SNOS, odposlanci ko
čevskega Zbora, člani nek
danjih pokrajinskih in Vseh 
nižjih odborov OF, članice 
odborov AFZ. člani vodstev 
SKOJ in ZSM, člani povelj

stva Narodne zaščite, tleti, 
ki so V tej organizaciji 
zbirali orožje in opremo, ŠO 
udeleževali akcij NŽ in ob
veščali partizane 6 premi
kih sovražnikov.

Pri popisu aktivistov OF 
je treba nadalje upoštevali 
tudi člane odborov Delav
ske enotnosti (tudi v Trstu 
in Tržiču), vse tiste, ki so 
trajno zbirali sredstva za 
ljudsko pomoč ali Za parti
zane ter aktivno sodelovali 
pH skrivanju ter aktivno 
skrivali ter prenašali mate
rial. Med aktiviste sodijo še 
terenski zaUpniki ter obve
ščevalci, Zdravniki in oseb
je, ki so zdravili ranjene 
partizahe ali pošiljali zdra
vila in sanitetni material, 
družine in osebe, ki so da
jale zavetje ilegalcem, ku
rirji med ilegalci v okupi
ranih krajih, Vsi tisti, ki šo 
skrbeli za otroke ilegalce* 
in partizanov, delali V ile
galnih tehnikah ali jim da
jali na voljo svoje prostore.

Popisati bo treba tudi 
člane gospodarskih komisij, 
člane Nooo, internirance 
in pregnance, ki šo organi
zirali ali sodelovali V tam
kajšnjih osvobodilnih giba
njih ter končno vse, ki ŠO 
na razne druge načine Or
ganizirano sodelovali pri 
slOVeHškem osvobodilnem 
boju doma ali na tujem.

Uprava Skupščine občine 
Maribor: »Novi si sl cm otroške
ga varstva ni spodbudil deiov- 
hih organizacij ih občih za hit
rejši razvoj otroškega Varstva, 
razen seveda za financiranje 
osnovne dejavnosti vzgoje in 
izobraževanja.«

Tolmin: »Nov sistem otroške
ga varstva je brez dvoma spod
budil večji interes v delovnih 
organizacijah in skupščlhi, Veh- 
dar z rezultati še nismo Zado-

Pritisnil je mraz in zamrznjeno Blejsko jezero vabi turirie^ AgnIJ

Na prste ene roke bi lahko 
prešteli delovne organizacije, 
kjer so samoupravni organi raz
pravljali o problemih otroške
ga varstva. Zato šo tddi anke
tiranci bili v zadregi, ko so od
govarjali na vprašanje ali raz
pravljajo delavski sveti o prob
lemih otroškega Varstva.

Iz Številnih odgovorov J® vi
deti da bi delavski ŠVeM ptav 
gdtoVO o teh Vprašanjih razprav
ljali in tudi kaj storiiH za raz
voj otroškega varstva, Če bi 
Ustrezne službe iii posamezniki 
v delovnih organizacijah pred
lagali tako razpravo, že več
krat sfho povzeli prepričanje 
mnogih anketirancev, da je 
problem otroškega varstva še 
Zmeraj preveč v ilegali. Cbla 
vrsta delovnih organizacij še 
zato zavzema za boljše obvešča
nje, pričakuje Več pobud s 
strani samoupravnih organov 
in občinske skupščine in Vidi 
izhod za hitrejši razvoj otro
škega varstva v boljšem 10* 
delovanju med Vsemi družbeni
mi dejavniki v občini. To je 
eden izmed vzrokov, čemu ne 
steče v občini usklajena akcija 
pri razvijanju otroškega var
stva. Mnogi vzroki pa tičijo v 
delovnih organizacijah. Ustrez
nih služb, ki bi proučevale pro
bleme zaposlenih staršev v de
lovnih organizacijah, nimajo, če 
pa so, se povečini he zanimajo, 
v kakšnih razmerah živijo de
lavci. kakšni problemi Sprem
ljajo’ njihov delovni dAh. Niso 
redki primeri, kO vodilni delav
ci v podjetjih odlagajo te pro- 
bleme na Stranski tir v glav
nem zato ker sami nimajo več
jih težav’ž varatvom mrak, k«

jih ob svoji življenjski ravni 
laže Urejajo.

Kakor povsod, so izjeme tudi 
pri tem. V Sloveniji je Več de
lovnih kolektivov, ki so povsem 
samoiniciativno Veliko storili za 
Ufejeiio varstvo otrok svojih de
lavcev. IZ ankete smo razbrali 
te naslove: MfT Maribor, No- 
voleš, Novoteks, Iskra Žužem
berk, Predilnica Litija, Inles 
Ribnica, Plamen Kropa, Veriga 
Lesce.

UČINKOVITI DRUŽBENI 
DOGOVORI

»■Nabiralne akcije« so vselej 
Imele polovičen učinek. Ta ugo
tovitev Se posebej velja za 
Otroško Varstvo. Š priporočili. 
Občasnimi akcijami, ki jih le 
začnemo in z njimi ne vztraja
mo do konca, »prijatejskim pre
pričevanjem« itd., se steče bore 
malo Sredstev. Se tisti kolektivi, 
ki pokažejo sprva voljo, se poz
neje zakrknejo, ko vidijo, da so 
V občini Osamljeni.

Prav Zato so znali v nekate
rih občinah ta problem ugodne
je rešiti z družbenim dogovorom 
med občani, skupščino in delov
nimi organizacijami. Na ta na
čin Zbirajo sredstva v Ljubljani, 
kjer so se občinske skupščine 
zavezale, da bodo zagotovile 
ŠO % sredstev Za. konkretne in
vesticije, V Radljah zbirajo na
menska sredstva v višini 19* 
od bruto osebnih dohodkov za 
investicije v objekte osnovnega 
Šolstva in šolskega iti predšolske
ga Varstva otrok. Znan je druž
beni dogovor med celjsko ob
činsko skupščino in delovnimi 
organizacijami za zbiranje 
sredstev Za potrebe šolstva in 
Otroškega varstva. TUdi v 
Slovenj Gradcu je pred časom 
uspel tak dogovor za zbiranje 
Sredstev fted skupščino in de- 
laVniftii organizacijami. No, mi
mo teh j§ najbrže še nekaj ob
čin, ki' šo znale na tak način 
Obogatiti sredstva za razvoj 
otroškega varstva.

Razen nekaj častnih izjem P3 
so anketiranci presenetljivo 
enotno odgovorili na vprašanje, 
kako ocenjujejo aktivnost sin
dikata pri razvijanju družbene 
Skrbi za otroško varstvo. Aktiv
nosti v VOliki večini sindikatov 
Hi Bilo niti v občinskem meri
lu tilti V osnovnih Sindikalnih 
Org&nizacijah, Značilna za to Je 
izjava Ravenčanov: «Ko oce
njujemo aktivnost sindikata ne 
področju otroškega varstva, ugn- 
taVljamd da je akcija, ki jo ie 
začela komisija za živi jen iške in 
delovne razmere pri RS ZSS ena 
ižmed prvih tovrstnih akcij, z&' 
to meni rilo. da jo je potrebno 
podpreti.« — Morda je to obet 
da bodo Sindikati poslej bolj 
zavzeto pomagali reševati tud* 
ta problem zaposlenih staršev.

I. VRHOVCAK

Na 10 c i cer o

• CELJE
Na prir! razširjeni seji feomisjE 

£& gostinstvo medobčinskega sinj* 
kata delavcev storitveni!, d rjavit , 
stl sd razpravljali n problemallj. 
na fKMbdČju gostinstva V celj«*’ 
regiji.

pfedvsem so govorili o gosP", 
darskl situaciji gostinskih delO’. 
nih organizacij, o možnih inlegf-j 
tijSkih Procesih, n kadrov«*, 
strukturi v gostinstvu. Razpravlja 
pa šo tudi o realizaciji predlog 
zS formiranje ene ali več osne’ 
nih orgafllZaetj sindikata za gosti® 
8ke delovne organizacije. ms

• RAVNE
NA KOROŠKEM

Ravenski železarji so dose^jJ 
januarja rekordno proizvodnjo * 
pfodajo. Kupcem so prejšnji me«' 
odposlal! nad 10.S5n ton izdelB"', 
kar so*/» Vseh izdelkov, ozir. 6»', 
ton, pa so izvozili. Uspešen st* 
delovnega kolektiva ravenske 
lezafne v poslovno leto 1970 
da Je mogoče pričakovati, da ho 
za letos izstavljene planske n** 
ge dosežene, to je, da bo Zelezar® 
Ravne na Koroškem s proizvod®) 
iztržila najmanj 400 milijonov ® '

• VELENJE
V okviru občinskega slndiB^, 

nega sveta Velenje delujeta obej., 
ska odbora sindikata delavcev 
dustrije In rudarstva ter delav®., 
štoritventB dejavnosti Irt pa 
občinski ddbof sindikata delavc^ 
družbenih dejavnosti Velenje ,, 
Mozirje. V Šaleški dolini pa demjj 
trenutno 43 osnovnih organiz®
sindikata s skoraj 11.000 člani.
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Iz naše družbe
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V Goriških opekarnah

Produktivnost na evropski ravni
Opekarska dejavnost ima v 

goriškem bazeni! že spdŠfeijiVd 
tradicijo, saj predstavlja flaj^ 
starejšo industrijsko proizvod
njo ha tem področju.

Kljub temu, da je povojna 
meja odrezala opekarnam na 
Goriškem kat polovico zaledja. 
omenimo naj le Gorico, Trst in 
Videm, so se proizvajalci teh 
nujno potrebnih gradbenih ele
mentov dobro žnašii.

V nekaterih pogledih celo 
bolje od tistih V Sloveniji, ki 
imajo ob sebi »poln ktog« za
ledja in vrhu tega razpolagajo 
v primerjavi z gortiškirni ope
karnami .tudi s kvalitetnejšo 
gliho.

»Pridnost tukajšnjih ljudi 
in njihov smisel ža delo So ust
varili zavidljivo tradicijo ope- 
karjev.. je začel najin raz
govor Ciril Bavčar, direktor 
goriških opekarn. »Včasih je 
bilo tu še več opekarn, kot pa 
jih je danes. Opeko so izdelcp 
vali vsi, lahko bi dejal Cele 
družine z otroki vred. Razum
ljivo do danes Se je mar* 
sikaj spremenilo. Ostala pa sta 
tradicija in nenehna želja po 
napredku....«

Medtem ko je znašala pro
izvodnja goriških opekarn na 
primer leta 1085 blizu 34 mili

jonov opekarskih enot, predvi
deva plah ža letošnje leto že 
52 milijonov kosov najrazlič
nejših opek.

»Če Si ogledamo bruto pro
dukt v minulih letih, opazimo, 
da je nenehno rasel...mi 
je pripovedoval direktor Bav
čar. »Leta 1965 je znašal nekaj 
več kot 7 milijonov novih di
narjev, potlej pa je indeks bru
to proižvodhje naraščal takole: 
leta 1067 je znašal 124,5, leto 
dni pozneje led,?, medtem ko 
se je povzpel v minulem letu 
že rta 211,2. Vzporedno S tem 
sd rasli thdi Skladi podjetja. 
Pred petimi leti je ustvarilo 
podjetje 1,267.743 novih dihar- 
jev skladov, lani pd že skoraj 
trikrat toliko..,

Omenjeni dobri poslovni re
zultati v minulem obdobju so 
bili tako plod povečane proiz
vodnje, boljše organizacije de
la in uvedbe serijske proizvo
dnje kot tudi ugodne konjunk
ture na tržišču.

Uspešno gospodarjenje in 
razmeroma lepi skladi so omo- 
gočilii goriškim opekarnam med 
drugim tudi nujno potrebne 
investicije V rekonstrukcijo 
podjetja.

»Zamisel o rekonstrukciji 
Obrata še je izkristalizirala se

je pred dvema letoma ..je 
nadaljeval Ciril Bavčar. »Na 
osnovi zbranega gradiva je de
lavski svet podjetja prvič raz
pravljal o rekonstrukciji ok
tobra 1962 leta. Rezultat sestan
ka je bil sklep o izdelavi po
trebnega investicijskega pro
grama. Še Isti mesec smo pot
lej podpisali pogodbo z Indu
strijskim birojem Elektropro- 
jekt Ljubljana ža izdelavo in-

gradbena dela z montažo stro
jev smo potem opravili v raz
meroma želo kratkem času. Za 
vse skupaj smo porabili komaj 
devet mesecev. S poskusnim 
obratovanjem smo torej priče
li oktobra lani, tehnični prev
zem novega Obrata pa je bil 
opravljen mesec dni kasneje .«

Nova proizvodna hala meri 
le malo manj kot 2500 m!, na 
novo zgrajene in adaptirane 
površine pa znašajo skhpno 
3.151 m!. Vrednost gradbenih, 
obrtnih in elektroinstalacijskih 
del znaša z opremo vred 6 in 
pol milijona novih dinarjev.

»Zmogljivost obrata pred re
konstrukcijo in modernizacijo 
jpnov opekarskih ehot letno, 
danes pa znaša 25 milijonov.. « 
so mi povedali v goriških ope
karnah. »S tein se je celotni

dohodek obrata po rekonstruk
ciji podvojil. Rekonstruiran ob
rat goriških opekarn Se dahes 
uvršča s svojo strojno opremo, 
umetnimi sušilci, notranjim 
transportom ter ž generator
sko postajo za pridobivanje 
toplega zraka med najbolj so
dobno opremljene in tehnološ
ko dovršene opekarske obrate 
v JUgošl&Viji .44*

Da bi laže ocenili pomen 
rekonstrukcije, je dovolj, če 
napravimo primerjavo v Slo
venski in evropski opekarski 
industriji, V slovenski opekar
ski industriji napravi letno v 
povprečju 9.2 delaVca milijon 
opekarskih enot, V Evropi pa 
opravi enako delo pol manj de
lavcev. Goriške opekarne so 
danes dosegle produktivnost, 
ki je na ravni evropskega pov
prečja. Upoštevajoč vse zapo
slene napravj v goriških ope
karnah 4,9 delavca milijon 
opekarskih enot letno. Z re
konstrukcijo in modernizacijo 
so se uvrstile torej goriške ope
karne po produktivnosti med 
opekarje v industrijsko razvi
tih evropskih deželih. Rekon
struirani obrat bo namreč pro
izvajal na dva zaposlena kar 
milijon opekarskih enot letno, 
kar je ža 100"'n bolje od ev
ropskega povprečja. A. UL.
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URESNIČEVANJE DOLOČB XV, USTAVNEGA AMANDMAJA V INTERNI ZAKONODAJI DELOVNIH ORGANIZACIJ 
NA KOROŠKEM ____ ___________________ _____________________

POTREBNA BO POGLOBUENA 
OCENA DOSEDANJE SAMOUPRAVNE 
PRAKSE IN PREDLAGANIH NOVOSTI

Na zadnjem sestanku aktiva 
družbeno političnih delavcev in go
spodarstvenikov iz koroških občih 

Dravograd* Slovenj Gradec 
VJ Radlje, ki ga je sklical medob
činski svet Zveze komunistov za 
'fcuroško in je bil v Slovenjem Grad- 
J5«* so dokaj obširno spregovorili 
tudi o uresničevanju XV. ustavhega 
Jhiandmaja v interni samoupravni 
‘jakonodaji delovnih organizacij* 
predvsem so skiišali odgovoriti na 
Pisanje »Do kam smo prišli liri 

realizaciji XV. ustavnega amandma- 
Jk«, hkrati pa se dogovoriti tudi o 
aKciji za prihodnje tedne in mesece.

^Osnovna ugotovitev, ki jo je ihb- 
soce povzeti iz razprave, je, da so 

~ v priprave na oblikovanje nove 
amouptavtie strukture V delovnih 

v^f^lzaeijah na Koroškem premalo 
družbeno politične orgahi- 

acije v delovnih kolektivih. Tako
^organizacijah, oddelkih in akti-
laii kot v osnovnih or&anizaci- 

sindikata doslej ni bilo poglob- 
jenih razprav o samoupravljanju. 

sicer dokajšnjo slabost, bi ka- 
v prihodnjih tednih odpraviti 

do •em’ bi podrobno analizirali 
sedanjo samoupravno prakso v 

Davnih organizacijah in ocenili 
ttir • e nove samoupravne struk- 
lj.re in zakonodaje. V tej zvezi pa 

na osnovi ugotovitev, kazalo iz- 
nviIit/)Vatl tutli iasna stališča do ^edlogov.

V razpravi 
mtsei, da se 
delovnih

večkrat slišali 
se v tistih 
kjer so ie

doslej skrbeli ža razvoj lit kar naj- 
vcfjd uveljavitev samoupravljanja, 
Že dalj čaša kazalk potreba oziroma 
nujnost po spremembi samoupravne 
strukturei ba Je tetaU res tako, ka
žejo tudi prihicrl, ko Skušajo v po
sameznih delovnih organizacijah kar 
najbolj približati samoupravljanje

samoupravljanja.

zacljo paSehng službe,
Ijala delo samoupravnih organov. 
Sicer pa bo v tej delovni organiza-

deloVnlh djrgati------ -
-• ' žarni Ravne, SploSni bdl- 

retij Gradec, V Lesno in- 
[ podjetju Slovenj Gradec

------- ill, da bodo namesto
upravnega odbora delovali odbori, 
zlasti še ža gospodarstvo ter za de-

npr. v železarni 
hišnici slovenj 
dustrljskem 
itd., odioer 
upra-

lovna razmerja in Socialna vpraša
nja. V slovenjegraškem Lesno indu
strijskem podjetju so se celo odlo
čili, da bodo volili člane odborov. V 
Splošni bolnišnici slovenj Grade« pa

DOPISNIKI POROČAJO

• SLOVENSKE KONJICE
IZOBRAŽEVANJE sindikalnih delavcev

0h,-,Roiilisija za organizacijsko-kadrovske zadeve ili Ižobraževdnje pri 
svni ,kem sindikalnem svetu v Slov. Konjicah Je na prvi Seji sprejela 
- J delovni program za letošnje prvo polletje. Glavni poudarek je

t —**““iH siHaikaini« fua»^
skem svetu. Okvirni

boo.,.. . 1 program za letošnje prvo
rj,®11 družbeno-ekonomskemu usposabljanju Voljebih 
t^riev na nivoju osnovnih organizacij in v Občinske— -

io delovno področje je bil sprejet že v Ješetil lanskega leta, 
K0 da je bil sedaj Izdelan načrt ža UJegovo uresničitev.

Dr *oi bbširnega gradiva Je komisija določila okvirne teme, ki bodo pri- 
Kaini, ne r‘‘ predsednike, tajnike in ostale člane izvršnih odborov sindi- 
s etn ie 0,r&anizacij, nekaj pa je tudi takih, ki Jih bodoimell v skupnem 
s nJiV? r^lI za člane občinskega svet a in njegovih komisij ali pa skupaj

pravljanja. Za posameztoa predavanja, ki
___ lomača delavska urtiVetza, bodo pridobili

. _______ _ raznih delovnih področij.
»til5??ls«a 1® pripravila tudi nekaj samostojnih predavanj za širši po- 
bim Vn Sospotfarski aktiv V občini, Ta so predvsem namenjena vodil- 
Svet„<ie,?Vcem v delovnih in političnih organlzaeljah Na sihdikainem 
v rij računajo, da bodo večji del navedenih Izobraževalnih Oblik Izvedli 
Vili ,uarju in marc„, ra7cn v siov. Kottjlcah pa Jlb bodo Uekaj pripra

ve v Zrečah in Vitanju. V. L«

SLOVENSKE KONJICE

PRIZNANJE DELAVSKI UNIVERZI

'erza, ki je ‘lansko leto v novembru praznovala desetletnico ob
rila 08 •
«toiaU?JVer2a« ki 1® lansko leto 

Ja m uspešnega delovanja. V. L.

Velenje

REKONSTRUKCIJA GORENJA

»Premim111 modefblžaciJi b6 prišlo --------
e Gorenje dnevno 1800 pralnih strojev.

bodo imeli tudi še vnaprej v svetu 
predstavnike javnosti. Saj želijd, da 
bi bili najbolj odgovorni dejavniki v 
koroških občinah sproti seznanjeni 
z delom, problemi in načrti te zdrav
stvene Ustanove.

ZA
Več Udeležencev zadnjega se

stanka V Slovenjem GradcU je v raz
pravi opozarjalo na nekatere Slabo
sti, ki jih je mogoče tudi na Koro
škem zaslediti V zvezi z uveljavlja
njem določb XV. ustavnega amand
maja, Predvsem vodilni komunisti 
iz nefeatčrlb delovnih organizacij so, 
kot je bilo poudarjeno, javnd sicer 
za JtVi amandma, ko pa jfe treba 
ustrežUo prilagoditi samoupravno 
strukturo iti dati zaposlenim večje 
samoupravne pravice, pa se v bo
jazni, Češ da Se morebiti v prihod
nje ne bo razvijala deloVna organi
zacija tako, kot bi bilo trfeba, ža- 
vžemajo za nekatere rešitve, ki pa v 
bistvu pomenijo odstopanju Od hačel 
KV. ustavnega amandmaja. Nedvom
no je škoda izgubljati besedi za raz
prave o tem, aii proizvajalci razu
mejo politiko gospodarjenja in raz
voja delovne organizacije, ali ne. 
Praksa kaže, da so delavci še kako 
zainteresirani za razvoj in da so, če 
so dodobra seznanjeni z načrti, pri
pravljeni storiti marsikaj) pa tudi 
marsičemu se odpovedati, samo da 
bi si zagotovili delo tudi za v pri
hodnje.

ODLOČNA ZAHTEVA:
SAMOSTOJNE ORGANIZACIJE

ZDRUŽENEGA DELA
Na Koroškem je že dalj časa pri

sotna zahteva, naj dobijo enote de
lovnih organizacij status samostojnih 
organizacij združenega dela. Čeprav 
je medobčinski svet ZKS za Koroško 
sprejel v tej zvezi več stališč id za 
njihoVo Uveljavitev zadolžil komuni
ste v osnovnih organizacijah sindi
kata in v samoupravnih organih, pa 
bistvenejšega premika na bolje Še ni 
zaslediti. Ugotavljajo čelpi da se do
slej dobro urejene stvari spreminja
jo na slabše. Na posvetovanju v Slo-

Čisto navadna zgodba

Neugledno 
honorarno delo

T. sako jutro je že do pe- 
I/ tih raznesla časopise; 
' potlej je hitela do

mov, oblekla malo Metko 
in jo odnesla h gospe Pep
ci; Ih če je bila dovolj ur
na, je točno ob šestih pri
šla v službo.

Tako je delala pol leta. 
in strah, da je ne bi videl 
kak znanec ali kolega iz 
službe, kako meče dnevni
ke ti poštne nabiralnike, ji 
je že dodobra nagrizel 
živce.

Včeraj zjutraj pa se je 
izkazalo, da njen strah ni 
bil neutemeljen.

Pri pripravi predlogov novih samoupravnih aktov so na Koroškem premalo sodelovale organizacije ZK 
osnovne organizacije Sindikata, Zaradi čfesar bo treba v prihodnjih mesOCih, ko bodo predlogi statutov

v iavni razpravi, to pomanjkljivost odpraviti

Ko je s polno totbd ju
tranjega branja hitela po 
pločniku, se je mimo nje 
pripeljal ditektot računo
vodstva. ki se je pripravljal 
na nekakšen sestanek, pa 
se fnu je mudilo v službo.

Njen šef.
Med odmorom jo je po

klical k sebi. Ni je oštel. 
Vljudno ji je povedal, da 
ga navadno ne zanimajo 
zašebne zddeDe njemu po
drejenih, da pa je dober 
človek ih kot tak priprav
ljen storiti marsikaj, dd bi 
ji pomagal:

»Cenim Vsako delo*, ji je 
dejal, »vendar, ragumeli 
boste, če rečem, da razna
šanje časopisov ni najbolj 
primerno honorarno delo 
odgovorne uslužbenke v 
naši stroki. Vem, mladi ste 
še in otroka imate, torej 
denarja ni nikoli preveč. 
Ampak — raznašanje časo
pisov ...«

Uslužbenka je ugovar
jala;

»Saj mi gre za de
nar ...«

tjirektof je ni poslušal.
»Povedali bi trti. v kakš

nih razmerah živite in jaz

bi vam našel honorarno de
lo, ki ne bi škodovalo tjo- 
šemu ugledu. Zakaj ne bi 
honorarno delali v drugih 
podjetjih naše Stroke, kot 
to počno naši kolegih Ali 
pa bi sodelovali pri organi
zaciji dela na domu, teci
mo izdelovanju gumbov, 
papirnatih vrečk in druge 
embalaže, kot to delajo 
uslužbenci v komercialnem 
oddelku. Vi pa molčite in 
raznašate čašopisš.*

Končno je uslužbenka le 
prišla db besedie in direk
torju dopovedala, da tega 
ne dela zato, ker potrebu
je denar.

»Mislite, dg mi je lahko? 
Pa si ne morem pomagati. 
Gospa Pepca Mi je pred pol 
teta rekla, da bo v dopol
danskih urah Skrbela za 
mojo hčerko, če bom iju- 
traj namesto nje raznesla 
čašopišž, tma jih Se čez 
šestdeset tn noge jo bolijo. 
Ge Zjutraj tazndša. mota. 
dopoldne počivati. Žato sem 
prevzela to delo. Kaj bi vi 
Storili? Vse otroške varst
vene ustanove so prepolne. 
V tovarni pa doslej še nis
mo nič storili za naše otro
ke. Denar, ki ga je lani de
lavski svet najprej name
nil Za otroško Varstvo, Smo 
porabiti za zvišanje plač. 
Zato sem lahko le hvaležna 
gospe Pepci, ker vem, daje 
pri Ujej lahko punčka na 
varnem ... No, torej, kaj bi 
vi storili, če bi se znašli v 
mojem položaju?*

Direktor ni vedel, kaj bi 
storil in je molčal.

Mlada mati pa je ddnes 
zjutraj vstala že Ob treh In 
do štirih raznesla časopise, 
da je ja ne bi stečal kak 
dobronamerni kolega.

Janez vouč

KONKRETNA POMOČ 
RAVENSKIH SINDIKATOV

Omeniti kaže zgledno pomoč, za 
katero se je odločil Občinski sindi
kalni svet Ravne na Koroškem, usta
novili so posebno strokovno komi
sijo, ki je izdelala osnutek statuta 
za manjše delovne organizacije in 
osnutek statuta za šol«. Pomoč ra
venskega občinskega sindikalnega 
sveta je bila torej učinkovita, pred
vsem pa so onemogočili raznim po
sameznikom in skupinam, da bi 
prodajali slabe in včasih celo neza
konite predloge samoupravnih aktov, 
tako kot So to delali pred leti,

TEMELJNA NAČELA 
XV. USTAVNEGA AMANDMAJA 

SKUŠAJO V VEČINI 
DELOVNIH ORGANIZACIJ 

TUDI UVELJAVITI 
Razpravo bl bilo mogoče strniti V 

nekaj ugotovitev:
• Spodbudno je, da je mogoče 

ugotavljati, da skušajo v večini de
lovnih organizacij uveljavljati te
meljne intencije XV. ustavnega 
amandmaja, S čimer je omogočeno, 
da se šatriouprdvijanje prilagodi pro
cesom v delovnih organizacijah.

% Pozitivni premiki se kažejo 
zlasti v tem, da v predlogih statutov 
tudi vnaprej določajo delavskim 
svetom tedižljno UshierjeValhd. ko
ordinacijsko in politično funkcijo. 
Do delitve dela prihaja tudi na pod
ročju IžVršeVanja politike v delov
nih organizacijah. Zaostruje pa se 
tudi vprašanje odgovornosti strokov
njakov v delovnih organizacijah.

• Komisije občinskih skupščin, 
ki bodo pregledovale statute delov
nih organizacij, ne bl smele samo 
formalno pregledati oziroma oceniti 
statutov, pač pa tudi ugotoviti, ali 
je ustrezno urejeno vprašanje infor
miranja in odgovornosti in oceniti 
tbdl, kakšne so pristojnosti organi
zacij združenega dela.

(ah)

MODNA HlSA V LJUBLJANI, MA
RIBORU Il4 OSIJEKU NUDI V
Vseh letnih sezonah modne
NOVOSTI, KOT JIH NAREKUJE 
SVETOVNA MODA. MOŠKI MAK
SI PLAŠČI V MODNIH KROJIH 
IN BARVAH BODO RAZVESELILI 
VSE, KI ŽELIJO SLEDITI MODI.

PRODAJNI SERVIS

modna hiša
LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK

gJTl rtllCU 11, uo VUUIZ 11C1
mesto dosedanjih samostojnih enot 
ždi-tižChtiga dela v vseh štirih kort»- 
Ških občinah le enote združenega 
dela* Jasno pa je* da nadaljnji raz
voj samoupravljanja nedvomno ter
ja oblikovanje samostojnih enot 
združenega dela, sa j bo le na ta na- ' 
čin zagotovljen samostojen položaj 
slehernega zaposlenega in bo le tako 
mogoče naprej razvijati samouprav
ljanje.

CeprdV SO resnično različni po
goji za delovanje enot združenega 
dela, pa bi bilo treba kljub temu 
žagotoviti, da Se formirajo samostoj
ne enote združenega dela, v Okviru 
katerih bodo proizvajalci ugotavljali 
dohddOk in gk tudi delili tet tudi 
sicer razpolagali z ustvarjenimi sred
stvi. med drugim morajo odločati 
tudi o usmerjanju ostanka dohodka 
za hova vlaganja, in sicer upošteva
je srednjeročni program razvoja de
lovne Orgartlžacije s sklenjenim Sa-

sioVenjem Gradcu slišali tud 
pravo z Vprašanjem, kateri komu
nisti so odgoVornl za nadaljnji rkz- 
Voj Samoupravljanja Irt če nišd to 
tUdt VOdiihl kOmUhišti V delovnih 
organizacijah, pa Čeprav le-ti kaj 
radi pozabljajo na to nalogo in 
dolžnost?

Februarski lov
Kranjska in sploh jugo

slovanska zavist imata vsa
ko leto februarja obilo pa- 
še. Kako ne, fco pa zavihra 
ia mesec po vsej državi lov 
DR milijonarje. Naš tisk je 
poln spodbudnih naslovov 
kot: »Zagreb prednjači
pred Ljubljano«, »Največ 
milijonarjev v Centru«, 
»Na vrhti lestvifce sta 
zdravnik in arhitekt« Itd.

Marsikdo bi si ob teh 
člankih lahko mislil, da so 
davčne službe pri nas v 
polnem razcvetu in da ima
jo vse milijonarje pod mi
kroskopom, Menim pa, da 
jih še zdaleč nimajo, pra
vih milijonarjev že ne. Fe
bruarja pridejo na seznam 
le tisti, za katere je mogo- 
če dohodek natančno Ugo

toviti in izmeriti: redno in 
honorarno Zaphsieni. Niko
li pa ni februarja na sezna
mu direktorja, ki je prepi
sal svojo popoldansko obrt
niško podjetnost na ženo 
ali hčer, inštalaterskega 
mojstra, ki mu je treba 
plačati delo na roko, bog- 
vari preko računa, sicer bo 
delo za 30 odstotkov dražje, 
trgovskega potnika aii ka
kega drugega družbenega 
in privatnega mešetarja, ki 
prevozita na službenih 
opravkih na tisoče kilo
metrov in si hab6reta vsak 
mesec na koš dnevnic, ker 
Se ti dohodki ne Vštevajo v 
davčno osnovo, skratka — 
večina tistih, ki si denarja 
ne služijo le z delom, am
pak tudi z mešetarjenjem.

posredništvom, z nepotreb
nimi potovanji, privilegiji 
in ravnanjem po reku: ti 
meni, jaz tebi.

Pa bi morali priti tudi 
takšni na spisek? Le kje to 
piše?

Piše« kako ne! Piše V ne
katerih Zaprašenih stali
ščih in sklepih predsedstva 
ZKJ o odpravi družbenih 
deformacij iz leta 1968.

Takrat so Sklenili, da je 
»treba ta problem zaostri
ti«. In rekli, da je treba fe
bruarsko »jago« na naše 
milijonarje uravnavati v 
pravo smer. Zato da Je 
treba haše davčne službe...

N6, letos je »jaga« nrav 
takšna kot Vsako leto do
slej. Obilo lovske sreče!

V. B.
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Iz delovnih kolektivov

PISMO DELAVSKEGA SVETA TERMOELEKTRARNE TRBOVLJE CENTRALNEMU SAMOUPRAVNEMU ORGANU 
ELEKTROGOSPODARSTVA MARIBOR

KAJ JE IZBILO
OBISK V SLOVENJEGRAŠKI TOVARNI USNJA ;U

GRADILI BODO 
NOVO TOVARNO

SODIJ DNO?
Minilo je leto dni, odkar se je trboveljska Termoelektrarna pripojila k podjetju 

Elektrogospodarstvo Maribor. Ob pripravah za pripojitev je kolektiv tega podjetja do
bil zagotovilo svojega partnerja, da gre za prvi korak k nadaljnji kompleksni integra- 
ciji celotnega slovenskega elektrogospodarstva. Zatorej si v Termoelektrarni niso po
mišljali, ko so se odločali za to dejanje, saj so hoteli prispevati svoj delež k dokončni 
ureditvi tega pomembnega vprašanja, ki zagotovo zadeva celotno slovensko gospodar
stvo. Po letu dni pa kolektiv trboveljske Termoelektrarne ugotavlja številne negativne 
pojave v odnosu do svojega podjetja.

O tem je te dni razpravljal delavski svet Termoelektrarne in na podlagi temeljite 
ocene in presoje enoletnega skupnega gospodarjenja v okviru Elektrogospodarstva Ma
ribor ugotovil vrsto anomalij, ki jih je pismeno posredoval osrednjemu samoupravne
mu organu Elektrogospodarstva pa tudi republiškim organom.
Trboveljčani očitajo vodstvu 

združenega podjetja težnje po 
centralizaciji. To je najbolj po
trdil predlog o novi organiza
cijski shemi skupnih služb s 
približno 150 delovnimi mesti. 
Med ustanavljanjem te organi
zacijske enote je delavski 
svet trboveljske Termoelektrar
ne opozarjal, da je predlog ne
sprejemljiv. da v skupnih služ
bah ni potrebno toliko zaposle
nih, opozorili so na to, da so se 
takemu predlogu uprli že v ča
su obstoja ELES, pa čeprav je 
bila tedaj oblikovana shema za 
celotno elektrogospodarstvo Slo
venije. Po drugi strani pa pred
log ni upošteval potrebe, da bi 
vsaj nekoliko povečali število 
zaposlenih v strokovnih služ
bah trboveljske Termoelektrar
ne kjer jim resnično primanj
kuje ljudi.

Izvajanje sedanje strokovne 
politike je potekalo centralno. 
Elektrarna' v Trbovljah zavoljo 
tega ni mogla najemati niti kre
ditov za obratna sredstva, kar 
je zanjo bistvenega pomena, za
voljo nihanja zalog premoga. 
Delavski svet ugotavlja v pis
mu, da lani ni dobil niti sred
stev za kritje že opravljenih 
del pri gradnji novega energet
skega objekta niti pet milijo- 
ripv din za zaključna dela, po
trebna za varno in zanesljivo 
obratovanje nove Termoelek
trarne; Kolektiv je večkrat opo

zarjal Elektro gospodarstvo 
Maribor na pomen rekonstruk
cije Termoelektrarne I. kaže pa, 
da brezuspešno kljub temu. da 
so ob pripojitvi dobili zagotovi
lo, da bo to vprašanje ki je 
ključnega pomena za zasavsko 
gospodarstvo, zadovoljivo ure
jeno. •

ZATAKNILO SE JE TUDI OB 
PREDLOGU NOVEGA 

STATUTA

V Trbovljah pravijo, da stro
kovne službe združenega pod
jetja niso posvečale dovolj po
zornosti pripravi novega statu
ta. O tem je samoupravni organ 
trboveljske Termoelektrtaime 
posebej razpravljal in opozo
ril osrednji samoupravni organ 
združenega podjetja na škodlji
ve posledice odlašanja izdelave 
tega dokumenta. Oktobra lani 
je pričel obravnavati ekonomski 
del statuta koordinacijski od
bor. Trboveljčani so zahtevali, 
naj dobi njihovo podjetje sta
tus pravne osebe, vendar tega 
nista upoštevala niti koordina
cijski odbor niti vodstvo zdru
žene delovne organizacije.

OBOTAVLJANJE PRI 
NADALJNJIH PRIPRAVAH
NA ŠIRŠO INTEGRACIJO
Po sodbah kolektiva trbovelj

ske Termoelektrarne Elektro 
gospodarstvo Maribor ni poka
zalo kdo ve kolikšne pripravlje

nosti za priprave na nadaljnjo 
integracijo slovenskega elektro
gospodarstva. Gradivo, ki ga je 
mariborsko podjetje poslalo 
Izvršnemu svetu SR Slovenije, 
je prejel delavski svet Termo
elektrarne posredno. Ko pa je 
delavski svet Termoelektrarne 
obravnaval predlog, je ugotovil 
težnje po strogi centralizaciji, 
kar ni v skladu z razvojem sa
moupravljanja. Poleg tega je 
ugotovil, da je lanska kriza ob 
pomanjkanju električne energije 
nazorno pokazala da je treba 
drugače vrednotiti možnosti 
oskrbe potrošnikov z energijo. 
Prav posebno pa je kolek
tiv trboveljske Termoelektrar
ne prizadel očitek združenega 
podjetja oziroma predstavnikov 
hidrocentral, da so slab partner 
in da jih morajo subvencioni
rati. V Termoelektrarni zavra
čajo ta očitek in pravijo, da so 
lani kljub trimesečnemu zastoju 
zaradi okvar na novem energet
skem objektu poslovali brez 
izgube.

PREDLOGI 
TRBOVELJČANOV — 

ZDRUŽENO PODJETJE
V pismu osrednjemu uprav

nemu organu predlaga delavski 
svet Termoelektrarne Trbovlje, 
naj se sedanje Elektro gospo
darstvo Maribor preoblikuje v 
združeno podjetje, ker je ta ob

lika edinole primerna, zlasti če 
bo integracija zajela vsa elek- 
tro-gospodarska podjetja na 
Slovenskem. Podjetja naj bi 
dobila status samostojnih orga
nizacij. bila naj bi pravite ose
be in dobila naj bi druge pra
vice, ki gredo takšnim kolekti
vom po sedanjih predpisih. 
Medsebojna razmerja naj bi 
uredili s posebno pogodbo. Ter
moelektrarna je že celo pripra
vila osnutek statuta združenega 
podjetja. Če pa iz kakršnih koli 
razlogov ne bi sprejeli omenje
nega predloga, bo trboveljska 
Termoelektrarna izstopila iz 
Elektro gospodarstva Maribor. 
Samoupravni organ trboveljske 
Termoelektrarne sodi, da je nji
hov predlog v skladu z idejni
mi koncepti, oblikovanimi na

OKNA
V/RATA 
POLKNA 
PRODAJA 
NA

ribnica KRED,T

posvetovanju komisije za druž- 
beno-ekonomske odnose CK 
ZKS. kot tudi s stališči Izvršne
ga sveta SR Slovenije.

Kot je videti, je izbilo sodu 
dno precej razlogov, zavoljo ka
terih se je kolektiv trboveljske 
Termoelektrarne dokopal do 
prepričanja. da mu pripojitev ni 
prinesla ničesar, pač pa zelo 
omejila njegovo materialno os
novo in spodkopala možnosti 
samoupravnega urejanja od
nosov.

M .V.

V tovarni usnja Slovenj Gradec so se odločili opu
stiti vso nerentabilno proizvodnjo, hkrati pa osvo
jiti proizvodnjo novih artiklov • V sodelovanju 
s tovarno gospodinjske opreme »Gorenje« Velenje 
in s podjetjem Koteks-Tobus iz Ljubljane bodo 
v Slovenjem Gradcu zgradili novo tovarno plastič

nih mas
V tovarni usnja Slovenj Gradec so zadovoljivo končali lansko 

poslovanje. V primerjavi z letom 1968 so povečali vrednost celotne 
proizvodnje za dobrih 100/o, izvoz na konvertibilna področja pa 
celo za 67 odstotkov. Večja so tudi sredstva skladov.

Rezultati gospodarjenja pa bi bili še ugodnejši, če ne bi zgo
reli stroji v obratu za proizvodnjo gumirane žime. Čeprav je mari
borska zavarovalnica izredno hitro likvidirala del škode, je slove
njegraška tovarna usnja utrpela še vedno več kot 2 milijona^ din 
škode. Pogodbe za opremo za obrat za proizvodnjo gumirane žime 
se že sklenjene in računajo, da bo stekla redna proizvodnja najpo
zneje ob koncu maja oziroma prve dni junija letos.

DOMAČE TRŽIŠČE PREMAJHNO ZA PROIZVODNJO 
SLOVENJEGRAŠKE TOVARNE

Ker je proizvodnja slovenjegraške Tovarne usnja za domače 
tržišče prevelika, zlasti še proizvodnja obrata gumirane žime, mo
rajo del izdelkov izvažati, če želijo zagotoviti rentabilno^ proiz
vodnjo. V teh prizadevanjih pa se srečujejo z dokajšnjimi težavami, 
med katerimi zlasti še izstopajo visoke zaščitne carine ob nezadost
ni domači izvozni stimulaciji. Tako na primer slovenjegraška To
varna Usnja izvaža precejšen del svoje proizvodnje v Italijo, izdel
ki, ki jih izvažajo v to državo, so obremenjeni s 26 °/o uvozno cari
no, izvozna premija pa znaša le 11 odstotkov.

OBČUTNO PRESTRUKTURIRANJE PROIZVODNJE

In kakšni so načrti slovenjegraške Tovarne usnja za letošnje 
gospodarjenje? Orneniti predvsem velja, da so se v tej slovenje
graški tovarni odločili za občutno prestrukturiranje proizvodnje. 
Tako bodo vso nerentabilno proizvodnjo povsem opustili, obenem 
pa močno omejili proizvodnjo tistih artiklov, kjer dosegajo le mi
nimalni dohodek.

Že v drugi polovici tega leta pa bodo začeli s proizvodnjo no
vih artiklov, to pa bo omogočilo Zaposlitev novim 100 delavcem. 
Na tuja tržišča bodo odpremili letos za več kot 10 milijonov din 
izdelkov, saj bodo med svoje odjemalce vključili avtomobilsko in
dustrijo v Zahodni Nemčiji.

REDNA PROIZVODNJA V NOVI TOVARNI PLASTIČNIH 
MAS ŽE OB KONCU LETA 1970

V Tovarni usnja Slovenj Gradec intenzivno pripravljajo načrte 
za postavitev nove tovarne plastičnih mas. Soinvestitorji gradnje 
nove tovarne bodo tovarna gospodinjske opreme Gorenje Velenje 
in izvozno-uvozno podjetje Koteks-Tobus iz Ljubljane. Nova tovar
na bo, po sedanjih izračunih, veljala kakih 30 milijonov din, zdru
ženi investitorji pa računajo, da jim bo Kreditna banka Celje odo
brila za gradnjo 10 milijonov din posojila. Redna proizvodnja naj 
bi v novi. tovarni plastičnih mas v Slovenjem Gradcu stekla že ob 
koncu tega leta. (an)
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S SMISLOM ZA 
POSLOVNOST SO SI 
PRIDOBILI UGLED

SGP Grosuplje že zdavnaj ni več lokalno podjetje # Obsežne novogradnje v 
1 Ljubljani

Čeprav se kolektiv SGP 
GROSUPLJE s 13 milijardami 
S dinarjev realizacije kolikor 
so je dosegli v minulem letu, 
že uvršča med večja podjetja 
svoje stroke, njihovega pomena 
in vloge pri razvoju slovenske
ga in tudi jugoslovanskega 
gradbeništva niti najmanj ne 
gre ocenjevati le po obsegu del, 
ki jih izvajajo ali ki so jih 
sposobni sprejeti.

Važnejše kot vse drugo je. da 
poleg skrbi za modernizacijo in 
nakupovanje mehanizacije ter 
urejanje delovnih razmer za za
poslene, njihova največja po
zornost velja kar se da smotr
ni pripravi in organizaciji dela 
ter proizvodnje. Za ponazoritev 
samo naslednji podatek: za enak 
.obseg realizacije, kot jo zdaj do
sega SGP Grosuplje, sorodna in 
priznana podjetja zaposlujejo od 
200 do 300-članski strokovno- 
administrativni štab. V grosu
peljskem podjetju to delo zmore 
komaj 130-članska ekipa. Pre
ostalih 1400 članov . tega kolek
tiva pri tem samo izvaja tisto, 
kar je zasnoval njihov strokov
ni štab.

če marsikdaj lahko slišimo 
tarnanje, da gradbeništvo ne 
ustvarja zadostne akumulacije, 
praksa SGP Grosuplje lahko 
problem osvetli z. druge strani: 
če katera od delovnih skupnosti 
gradbeništva razpolaga z dela- 
voljnim in sposobnim, kadrom, 
potem vsak izmed strokovnja
kov lahko v sklade prispeva 
najmanj enoletni povprečni za
služek; tako je lahko akumula
cija sama po sebi za nekaj sto

milijonov starih dinarjev višja 
kot v drugem kolektivu, kjer ob 
svojem delu še niso prišli do 
odgovora na temeljno vprašanje: 
kaj in kako bi radi dosegli?

Omenili smo že, da v SGP 
Grosuplje poznajo odgovor na 
takšna in podobna vprašanja. 
Med prvimi kolektivi gradbeni
štva so se. na primer, odločili 
za specializacijo na gradnjo in
dustrijskih in poslovnih, objek
tov vseh vrst z ene strani, si
cer pa tudi za stanovanjsko 
gradnjo z druge strani. Pri obo
jem je zanje nadvse pomembna 
solidna priprava gradenj. Prav 
zaradi tega so. na primer, pre
bijali ledino pri organizaciji 
bodočih gradbenih parcel, veli
kih kompleksov, ki bi jim omo
gočali delo skozi več let, Delo 
na takih, velikih gradbiščih, se
veda ni lahko. Toda mogoče ga 
je dobro organizirati, lahko je 
bolj donosno.

Smisel za poslovnost v najšir
šem pomenu besede in očitna 
skrb za solidno pripravo in or
ganizacijo dela so tako poma
gali pridobiti kolektivu SGP 
Grosuplje tisti ugled, ki ga uži
va danes in ki mu je pomagal 
preiti meje domače občine. Za
nimivo je. na primer, da matič
na občina in ožje zaledje ne nu
dita niti toliko dela, da bi SGP 
Grosuplje lahko pomenilo kaj 
več kot »lokalno« podjetje. Tudi 
zato so bili prisiljeni ozreti se 
navzven, zlasti proti Ljubljani. 
Če ne bi bili konkurenčni v 
vseh ozirih, zase najbrž ne bi 
izborili tako' zahtevnih del. ka

kršne je na primer predstavlja
la gradnja poslopij gradbene fa
kultete in A objekta strojne fa
kultete v Ljubljani, potem pa 
proizvodnih prostorov za tovar
no Kovinoplastika v Ložu. po
slovne stavbe za obrat Saturnus 
v Zalogu, novih objektov za 
PETROL — glavno skladišče v 
Zalogu, prizidka h gimnaziji v 
Šentvidu itd., da stanovanjskih 
stavb, samopostrežnih trgovin 
in šol niti ne omenjamo.

Med gradnjami pa, ki jih SGP 
Grosuplje trenutno že izvaja ali 
šele pripravi j a, nekatere izrazito 
izstopajo in jih zato posebej 
omenjamo. Ne zaradi tega, ker 
vse potekajo v Ljubljani, kjer 
najbolj plapola njihova zastava, 
zato, ker najbolj izražajo njihov 
način dela — gradnjo na velikih 
kompleksih:

# Že tretje leto poteka grad
nja soseske VS 6 na Viču. Po 
treh letih, ko naj bi bila dela 
zaključena, bo v tej soseski 
zgrajeno vse, kar za urejeno 
življenje potrebuje kakih 8000 
do 10.000 ljudi, kolikor jih bo 
živelo v 2500 stanovanjih v tej 
soseski.
• V sestavu poslovnega zdru

ženja IMOS prevzema nase SGP 
Grosuplje štiri petine nalog v 
zvezi z gradnjo stanovanjske 
soseske BS7 za Bežigradom, ki 
bo poleg spremljajočih objektov 
vključevala kakih 3000 stano
vanj, zrastla pa bo ob Titovi 
cesti, južno od Stožic. Z grad
benimi deli naj bi pričeli že 
letos.

DELAVSKA ENOTNOST — St. 7 — 21. februarja 1970

A
V SGP Grosuplje računajo, da bodo le letos začeli, nekako po treh letih pa tudi zaključili z deli na zazidalnem 
Kompleksu BO 2/1 med Titovo in novo Linhartovo cesto. Predračunska vrednost investicij, računano po današ- 
njih cenah, presega 9 milijard S-dinarjev, Da bi bila podoba novega »bežigrajskega centra« jasnejša, navajamo 
nekatere podatke. Objekti, ki jih vidimo na levi stran i makete, že stojijo in jih je tudi zgradilo SGP Grosuplje 
(poslovna stavba z blagovnico Astra, poslovna stavba COMMERCE). Na drugi strani Titove ceste, približno tam. 
Kjer je bila gostilna »Kačič«, naj bi zrasel manjši posl ovno-trgovski objekt, streljaj od njega pa večja, 56 metrov 
visoka poslovna stavba; po prostornini nekako dvakrat večja od palače Metalke v Dalmatinovi ulici. Za tema 
a verna zgradbama, vendar nekoliko odmaknjena od Titove ceste, pa bi stala 200 stanovanjska zgradba. Pritlični 
prostori vseh teh stavb bi bili namenjeni za trgovine, v katerih sestav bi sodile tudi vse I. kleti. Druga in 
tretja kletna etaža pa so namenjena skladiščem inN prepotrebnim —- garažam.

0 Manjša 800-stanovanjska 
soseska že nastaja ob Dolenjski 
cesti, med železnico in {»tokom 
Galjevica. Na tem kompleksu 
se bosta prepletali bločna in at
rijska gradnja.

9 Predvidoma že letos bo 
SGP Grosuplje začelo tudi z 
gradnjo novega »bežigrajskega 
centra« v predračuski vrednosti 
več kot 9 milijard S dinarjev. 
(Podrobneje o tem berite v 
podpisu k sliki!).

9 Kot zanimivost naj omeni
mo še naslednje: ob Vilharjevi 
cesti v Ljubljani kipijo proti 
nebu tri na j višje stolpnice v 
našem glavnem mestu. Vsaka 
bo imela po 18 nadstropij. Dve 
izmed njih gradi SGP Grosuplje!

►
Nasproti »Starega Tišlerja« v Moše 
Pijadejevi ulici v Ljubljani pote
kajo zaključna dela na novi stano
vali jsko-poslovni zgradbi, ki jo gradi 
SGP Grosuplje. Pritličje te stavbe,

M bila vseljiva še letos in ki 
vključuje tudi dve podzemni etaži, 
je namenjeno za trgovske lokale. 
Naslednje tri etaže bodo na voljo za 
poslovno dejavnost, v preostalih
nadstropjih pa je skupno 120 sta-



SLOVENSKI ŽELEZARJI SO TEKMOVALI

KRATKO IN 
JEDRNATO

• RADOVLJICA
v Pod pokroviteljstvom Ob- 1 
tinskega sindikalnega sveta | 
Radovljica bo jutri v Kropi g 
v organizaciji sindikalne J 
0Tganizacije Tovarne »Pia- M 
men« in TVD Partizan Kro- §j 
Pa občinsko sindikalno g 
Prvenstvo v sankanju. Start 1 
za tekmovalce bo ob 10. uri B 
na Petelinovcu. Dolžina m 
Proge znaša 3 kilometre, vi- S 
sinska razlika pa 300 met- g 
rov. Moški kot ženske bodo S 
tekmovali na tekmovalnih g 
tn navadnih saneh. V sedmi 1 
disciplini pa se bodo šport- S 
niki pomerili v sankanju na 1 

j °^arskih saneh. Najuspeš- B 
tj nejša ekipa bo prejela pre- B 
| hodni pokal ObSS Radov- J 
g Ijica in poleg še pokal v §j 
J trajno last. Pokal bosta pre- J 
J jeZi tudi drugo in tretje- s 
J nvrščeni ekipi, trije prvo- S 
J Plasirani tekmovalci v po- g 
" sameznih disciplinah pa P 

medalje. Vsi nastopajoči j| 
prejeli spominske m

Množičnost in kvaliteta

bodo
značke. -a.

• JESENICE
Minulo nedeljo bi moralo jj 

hiti na Jesenicah prvo re- 1 
Publiško prvenstvo v san- B 
banju s tekmovalnimi san- M 

na naravnih progah. 1 
Zaradi preobilnih snežnih 1 
Padavin je moral prireditelj j 

| tekmovanje odpovedati, če- 1 
Prav je bilo zanj prljavlje- 1 
rtih že 98 tekmovalcev. To 1 
Je bila že druga odpoved g 
Prvenstva, nov termin pa je 1 

| določen za 1. marec 1970.

Ravne na Koroškem so bile 
minulo soboto prizorišče II. zim
skih športnih iger združenega 
podjetja Slovenske železarne, ki 
so bile obenem tudi prvo šport
no srečanje sodelavcev treh slo
venskih jeklarn po združitvi la
ni septembra. Delavci športniki 
— tekmovalo jih je nad 150 — 
so se pomerili v šestih panogah: 
veleslalomu, kegljanju na asfal
tu, šahu, namiznem tenisu, stre
ljanju z zračno puško in odboj
ki. Prireditev je veljala tudi kot 
uvod k manifestacijam ob 350- 
letnici železarstva na Koroškem.

Prireditelj — sindikalna or
ganizacija železarne Ravne in 
organizatorji — komisija za re
kreacijo pri tovarniškem sindi
katu, SD Fužinar in Strelska 
družina Knez Pepi, so tekmova
nje v vseh pogledih dobro pri
pravili. Športno srečanje žele. 
zarjev na Ravnah ni bilo zgolj 
tekmovalnega oziroma prestiž
nega pomena, temveč je pred
stavljalo tudi »srečanje za med
sebojno spoznavanje, utrjevanje 
tovarištva in prijateljstva«, so 
zapisali v informacijskem bilte
nu ravenski prireditelji.

Zelezarji na Jesenicah, v 
Štorah in na Ravnah se dobro 
zavedajo velikega pomena re
kreacije v današnjem živahnem 
življenjskem ritmu, zato ne po
zabljajo na geslo »Zdrav duh v 
zdravem telesu«. Njihovo, šport
no udejstvovanje v medsebojnih 
stikih in internih tekmovanjih, 
kjer dosegajo lepe uspehe tako 
v množičnosti in kvaliteti, je 
zgovoren dokaz za to.

Po dopoldanski otvoritvi iger 
pred domom telesne kulture so 
športniki odšli na tekmovališča. 
Roji v vseh šestih . panogah sb 
bili sila zanimivi. Kegljači so

.W

prvi pričeli s tekmovanji, ker so 
bili razdeljeni v skupine. Doma
čini — ravenski jeklarji — v tej 
panogi niso imeli resnega na
sprotnika in so zmagali pri mo
ških in ženskah ekipno in posa
mezno dokaj prepričljivo. Pri 
veleslalomu, kjer so bili tekmo
valci razdeljeni v dve starostni 
skupini,-do:35 let in nad 35 let. 
je bil boj za zmago bolj -zagri
zen. Posledica tega je tudi bila, 
da so. si Ravenčani in Jeseniča
ni prva mesta razdelili: Gorenj
ci so bili boljši pri mlajših čla
nih ekipno in pri starejših po
samično, Ravenčani pa so zma
gali pri sitarejših članih ekipno 
in mlajših posamično. Razlike 
med doseženimi rezultati so bi
le majhne, kar je pričalo o ize
načenosti tekmovalcev. Prav ta
ko kot pri smučanju so bili tudi 
pri namiznem tenisu' tekmoval
ci razdeljeni v dve starostni 
skupini. V obeh konkurencah so 
bili Jeseničani premočni zmago, 
valeč, v svojih vrstah pa so ime
li tudi najboljša tekmovalca pri 
mlajših in starejših članih — 
Vinka Valentarja in ing. Dušana 
Prešerna. Streljanje z zrač
no, puško je bilo prav tako za
nimivo. Pri moških so tako po
samično kot ekipno zmagali Ra
venčani,, pri ženskah pa je bila 
v obeh konkurencah najboljša 
vrsta iz Štor. Domačini so bili 
najboljši šahisti, "saj so zbrali 
kar 25,5 točke, drugouvrščeni 
Jeseničani pa so zaostali za 8 
točk.. Najboljši šahist je bil prav 
tako sodelavec ravenske jeklar
ne;:— Zdravko Burjak z 10 toč
kami. Ženske, so se pomerile tu
di v odbojki, kjer so Jeseničan
ke premočno zmagale s 4 toč
kami, saj so z lahkoto odpravi
le igralke iz Štor in Raven.

Popoldne je bila v kavarni 
Doma železarjev svečana raz
glasitev rezultatov, kjer so naj
boljšim posameznikom in eki
pam podelili pokale in druga 
priznanja.

REZULTATI
KEGLJANJE NA ASFALTU: mo

ški posamezno — 1. Mlakar (Ravne) 
883, 2. Hafner (Jesenice 880, 3. Gro
belnik (Ravne) 877, 4. Hrovatič (Rav
ne) 844, 5, Trstenjak (Ravne) 835 ke
gljev itd.

KEGLJANJE NA ASFALTU: mo
ški ekipno — 1. Železarna Ravne 
5041, 2. Železarna Jesenice 4919, 3. 
Železarna Štore 4730 kegljev.

KEGLJANJE NA ASFALTU: 
ženske posamezno — 1. Mačič (Rav
ne) 422, 2. Ludvik (Štore) 408, 3.
Hovnik (Ravne) 408, 4. Kranjc (Što
re) 384, 5. Perpar (Štore) 360 kegljev 
itd;

KEGLJANJE NA ASFALTU: 
ženske ekipno — 1. Železarna Rav
no 1180, 2. Železarna Štore 1152, 3. 
Železarna Jesenice 937 kegljev.

VELESLALOM: starejši člani po
samično — 1 Hutar (Jesenice) 1:18,7* 
2, Radivojevič (Ravne) 1:19,7, 3. Kos 
(Ravne) 1:20,0, 4. Pustoslemšek (Rav
ne) 1:20»7, 5. Vister (Jesenice) 1:20,8.

VELESLALOM; starejši člani 
ekipno— l. Železarna Ravne 21, 2. 
Železarna Jesenice 18, 3. Železarna 
Štore 5 točk.

VELESLALOM: mlajši člani po
samično — 1. Škrinjar (Ravne)
1:13,4, 2. Žmitek (Jesenice) 1:14,3, 3.

J. JELOVCAN

• SLOVENSKE 
KONJICE

Zaradi pomanjkanja sne- 
v nižinskih legah bodo 

mošnje sindikalne športne 
c?;®’ bi jih pripravlja ObSS 

°venske Konjice, na Rogli 
ia Bohorju. Pokrovitelj 
®er bo Lesno-industrijsko 

Podjetje »LIP«.
V. L.

• SLOVENSKA 
BISTRICA

Na svečani seji občinske jj 
strelske zveze Slov. Bistrica J 
So ob kratkem pregledu 1 
Pretekle dejavnosti, ki so m 
lo ocenili kot dokaj uspešno §g 
v primerjavi z dosežki iz B 
Preteklih let, podelili štirim jj 
dolgoletnim in najprizadev- s 

j rtejšim aktivistom za raz- % 
“ y?i strelstva na področju jj 

oistriške občine posebna §j 
Priznanja. Prejeli so jih: B 
Stanko Zalokar — kot dol- s 
Voletni predsednik občin- jj 
jce strelske zveze Slov. Bi- B 
rica; Jože Resnik — dol- m 

doletni predsednik SD BOC m 
Poljčane, Jože Kovač — 1 
mtigoletni predsednik SD m 
ohprski bataljon Oplotni- fg 
a in Rajko Vratar — dol- jj 

spletni predsednik SD Bo- p 
?sa Vinterja-Cigonca. Pri- S 
nonja je podelil predsed- jj 

občinske strelske zveze m 
mov. Bistrica. I

H ZA BOLJŠI ODDIH ŽELEZNIČARJEV

NAJPREJ 
PRI SEBI

V. HORVAT

Za jugoslovanske, posebej pa 
za slovenske železničarje je zna
no, da so nemara še najbolj po
skrbeli za organizirani letni od
dih zaposlenih. Vseeno pa moti 
dejstvo, da se pri tem nekako 
zapirajo v republiške meje; da 
iščejo rešitve in ukrepe pretež
no znotraj lastnih .ŽTP.

Ta problem ni nov. Pred ne
davnim so o njem razpravljali 
tudi na posebnem posvetu pred
stavnikov jugoslovanskih želez
ničarjev v Ohridu. Večina pri
sotnih je podprla predlog, da bi 
železničarske počitniške domove 
odprli Za vse železničarje; da 
torej ne bi več imeli absolutne 
prednosti člani »-matičnih« ko
lektivov in ustanoviteljev.; Da 
le—ti s tako rešitvijo ne b; bili 
prizadeti, bi se obenem morali 
sporazumeti tudi o načrtni za
menjavi prostih zmogljivosti v 
posameznih počitniških domo
vih v raznih krajih naše države.

Slovenski železničarji seveda 
podpirajo tak predlog, saj na 
primer — mnogim izmed njih 
preseda, da bi iz leta v leto 
hodili samo v Rovinj aili v Pod- 
strano pri Splitu, če seveda 
omenjamo le njihovi najvažnej
ši počitniški postojanki ob mor« 
ju. Vendar pa — tako smo lah
ko slišali na zadnji seji podod

bora za železniško dejavnost pri 
RO sindikata delavcev prometa 
in zvez — predlogi ohridskega 
posvetovanja ne bi smeli najti 
poti v življenje, ne da bi se 
pred tem dobro pripravili na 
novo nastale razmere^ Tudi med 
železniškimi kolektivi v naši 
republiki namreč obstoja dolo
čena mera ljubosumnosti do 
►►lastnih« počitniških domov. Ce 
je le mogoče, »tujcev« vanje 
raje ne spustijo. Torej bi se ve
ljalo potruditi, da bi bili naj
prej za vse slovenske železni
čarje dostopni vsi počitniški do
movi. ki so v lasti 2TP in nji
hovih samostojnih organizacij iz 
naše republike. Ko bo to dose
ženo, želeti bi bilo da kmalu, 
Pa bi se ne le lahkd, ampak bi 
se celo morali odpreti tudi v 
jugoslovanski prostor.

-mG

MARIBOR

Pirc (Jesenice) 1:14,6. 4. Mlekuž (Je- 
senice) 1:15,1, 5. Brojan (Jesenice)
1:15,6 itd.

VELESLALOM: mlajši člani ekip
no— 1. Železarna Jesenice 103. 2. 
Železarna Ravne 99, 3. Železarna što
re 29 točk.

NAMIZNI TENIS: starejši člani:
— a Železarna Jesenice : Štore 3:0 
(Prešern : Kranjc 2:0, Kržišnik : 
Rokavina 2:0, dvojice Kržišnik, Pre
šern : Rokavina, Kranjc 2:0), Što
re : Ravne 0:3 (Rokavina : šater 0:2, 
Kranjc : Mlakar 0:2, dvojice: Ro
kavina, Kranjc : Metelko. Mlakar 
d:2) Jesenice : Ravne 3:0 (Kržišnik : 
Mlakar 2:1, Prešern : Šater 2:0, dvo
jice: Kržišnik, Prešern : Metelko, 
Mlakar 2:0) Vrstni red; Jesenice 4, 
Ravne 2, Štore o točk,

NAMIZNI TENIS: mlajši člani — 
Jesenice : Štore 5:0 (Stana : Metli- 
čar 2:0, Buh : Škorjanc 2:0, Valen- 
tar : Baungartner 2:0, Buh : Met- 
ličar 2:0, Stana : Baungartner 2:0), 
Štore : Ravne 0:5 (Baungartner : 
Maklin 1:2, Metličar : Jamšek 0:2, 
Škorjanc : Pandev 1:2, Metličar : 
Maklin 1:2, Baungartner : Pandev 
0:2)r Ravne : Jesenice 1:5 (Maklin : 
Buh 0*2, Jamšek ; Valentar 0:2, 
Pahdev : Stana 1:2, Jamšek : Buh 
2:0, Maklin : Stana 0:2, Pandev : 
Valentar 0:2). Vrstni red: 1. Jesenice 
4, Ravne 2 in Store brez točk.

STRELJANJE: moški posamezno
— 1. špegel (Ravne) 266, 2. Pečman 
(Store) 264, 3. Korinšek (Ravne) 255, 
4. Podbevšek (Ravne) 251, 5. Dobravc 
(Jesenice) 248 krogov itd.

STRELJANJE: moški ekipno — 
1. Železarna Ravne 1009, 2. Železarna 
Štore 980, 3. Železarna Jesenice 923 
krogov.

STRELJANJE: ženske posamez
no — i. Verber (Štore) 241, 2. Hro
vatič (Ravne) 240, 3. Kralj (Jesenice) 
237, 4. Gajšek (Jesenice) 230, 5. Kav
ka (Štore) 227 krogov itd.

STRELJANJE; ženske ekipno — 
1. Železarna Štore 468, 2. Železarna 
Jesenice 467, 3. Železarna Ravne 465 
krogov.

ŠAH: ekipe — i- Železarna Rav
ne 25,5, 2. Železarna Jesenice 17,5,
3. železarna Štore 11 točk.

ŠAH: posamezniki — i Burjak 
(Ravne) io, 2. Jesenek (Ravne) 8,5, 3. 
Janežič (Štore) 8, 4. Jan (Jesenice) 
7,5. 5. Zunec (Ravne) 7 točk itd.

ODBOJKA: ženske — Jesenice : 
Štore 2:0, Ravne : Štore 2:0. Jeseni
ce : Ravne 2:0. Vrstni red: Jesenice
4, Ravne 2, Štore brez točke

V. R.

-Si

Občinska sindikalna 
namiznoteniška liga

pohištvo 
ixa oprezna, 
za vaš dom

lesnina,
centrala ljubljana titova 51

t-•i

Ob sodelovanju 24 ekip se je 
končal prvi del prvenstva v 
prvi in drugi mariborski sindi
kalni namiznoteniški ligi. Na
stopajoče ekipe so pokazale do
kaj dobro in kvalitetno igro. V 

-prvi ligi vodi ekipa Invalida 
(Štern. Marguč in Švare), ki je 
dokazala odlično formo, saj ni 
izgubila niti enega srečanja. 
Tekmovalna komisija pa ,je 
med prvenstvom na osnovi pri
tožb nekaterih ekip v prvi ligi 

v ugotovila, da so bile s strani 
Invalida kršene propozicije tek
movanja. -Komisija je sklenila, 
da lahko ekipa Invalida tekmu
je -do kraja prvenstva, vendar 
le izven konkurence. Za more
bitno osvojeno prvo mesto pa se 
ji dodeli posebno priznanje. 
Tako je v prvem delu prvenstva 
sin$ika1ni prvak prve lige ekipa 
TAM I. Zmagovalec prvega de
la v drugi ligi je* ekipa Kon
struktorja (Duh. Fašmon, Anto- 
linč in Heržprijak) pred Nigra- 
dom tako, da imata ravno ti dve 
ekipi največ možnosti za uvr- 

, stilov v prvo ligo. Tudi tret j e- 
plasirane. ekipe (Swaty) ne gre 
zanemariti, Ta ekipa je-na za

četku odlično startala in je v 
nadaljevanju prvenstva prav 
tako kandidat za osvojitev naj- 
višjega naslova. V tej ligi je 
razočarala ekipa TAM V., ki je 
lani bila na vrhu tabele, sedaj 
Pa Se nahaja na petem mestu. 
V zadnjih dveh kolih so bili 
doseženi naslednji rezultati:
I. liga B. Kidrič II. — VEMA I. 
5:4,'Livarna — B. Kidrič I. 5:0 
TAM H. _ M. Vodovod 5:L 
TAM III. _ Invalid 0:5 TSN — 
TAM I. 0:5, ELKO I. — TEKOL 
0:5, TEKOL — B. Kidrič 5:3, 
TAM I. — ELKO I. 5:2. Inva
lid — TSN I. 5:0, M. Vodovod — 
TAM m. 0:5, B. Kidrič — 
TAM H. 5:2, VEMA I. — Li- 
vai-j 1:5; II. liga- Swaty — B. 
Kidrič III. 5:0, ELKO II. — 
TAM IV. 0:5, Embalaža — Š. c. 
TAM 0:5, Veterinarska po
staja — Nigrad 2:5, TAM V. — 
VEMA II. 5:0. TSN II. — Kon
struktor 0:5, Konstruktor — 
Sva tv 5:2. VEMA II. — TAM V. 
0:5, Š. c. TAM — Veterinarska 
postaja 5:4 TAM IV. — Emba
laža S :0, B! Kidrič II. — ELKO
II. 5:0.

D. Z.

Planina na Kraju v februarju

| AKTIVNOST ŠPORTNE KOMISIJE 
| PRI ObSS VELENJE |

j »Dejavnost smo j 
I popestrili« I
i i

Na področju organizacije aktivnega oddiha zaposlenih m 
M ima občinski sindikalni svet Velenje že precejšnje izkuš- m 
B nje, ki so rodile v minulih letih lepe sadove.

»Začetki in prvi rezultati skrbi za rekreacijo zaposle- jj 
jj nih segajo v obdobje, ko je sindikalne športne igre orga- J 
W nizirala še občinska zveza za telesno kulturo. Kasneje, to j 
§§ je leta 1956, pa je skrb za aktiven oddih zaposlenih pre- g 
B vzela v svoje roke posebna komisija za oddih in rekreaci- jj 
jj jo pri občinskem sindikalnem svetu...« nam je uvodoma jj 
g povedal prof. Rudi Zevart, tehnični vodja omenjene ko- g 
1 misije. §

Komisija je organizirala sleherno leto sindikalne šport- | 
j| ne igre v šestih disciplinah: nogometu, odbojki, namiznem m 
M tenisu, streljanju, kegljanju in šahu. Tekmovanja med 1 
§j sindikalnimi organizacijami so se odvijala na jesen, med- J 
B tem ko je bil slavnostni zaključek vsako leto 8. oktobra, B 
M na dan občinskega praznika.

AKTIVNOST SKOZI VSE LETO
s Minulo leto Velenjčani niso organizirali iger. V iskanju g 
3 novih oblik in privlačnejših prijemov jih je prehitel čas. a 
1 »Letos smo formirali novo komisijo za šport in rekrea- jj 
g cijo in imeli že več sej...« nam je razlagal prosefor Ze- §j 
g vart. »Ze na prvi seji smo sestavili natančen program dela jj
B in potreben koledar vseh tekmovanj ter predračun stro- jj
1 škov. Glede na izkušnje iz prejšnjih let in spoznanje, da jj
g je interes v naših delovnih organizacijah za aktiven od- g 
g dih velik, smo dejavnost razširili. Tekmovanja se bodo jj 
jj odvijala skozi vse leto. Program za letošnje leto predvi- g 
jj deva tekmovanja v devetih športnih panogah. Februarja jj 
g je na sporedu smučanje, marca tekmovanja v namiznem jj 
g tenisu in streljanju, aprila v šahu in kegljanju, maja v jj 
§ odbojki, junija v rokometu, avgusta v plavanju in sep- jj
1 tembra v malem nogometu. Oktobra bo slovesen zaklju- g
g ček...« |

Dalje smo zvedeli, da so se Velenjčani vključili v med- g 
B občinske delavske športne igre koroškega območja. Med- g 
g občinskih iger se bodo letos udeležili predstavniki petih M 
p občin: Raven, Slovenj Gradca, Dravograda, Radelj in Ve- p 
g lenja. Športniki petih občin se bodo pomerili med seboj M 
B v petih športnih panogah, dogovor pa je, da bo vsaka g 
g občina organizirala tekmovanje v eni disciplini.

Sodeč po pripravah se bo letos udeležilo športnih iger jjj 
g ObSS Velenje blizu dvajset sindikalnih organizacij z več jj 
g kot 800 tekmovalci. Če upoštevamo, da je v občini zapo- jj 
g slenih 12.500 ljudi, odstotek »aktivnih« torej kljub vsemu jj 
B ni velik. V Velenju pa računajo, da bodo prav s pomočjo ji 
1 novih prijemov in razširitve tekmovalnega programa za- §j 
B jeli sčasoma v vrste športnikov še več zaposlenih.

»Poudariti moram, da je v delovnih organizacijah tako g 
g pri samoupravnih organih kot vodstvih dovolj razume- g 
g vanja za potrebe aktivnega oddiha zaposlenih. Morda je g 
H naša krivda, da nismo stikov na tem področju doslej še g 
g bolj poglobili in zajeli še večje število delavcev. Vendar, jj 
B podatki kažejo, da iz leta v leto raste interes za športno jj 
g razvedrilo,« je dejal profesor Rudi Zevart.

kmalu novi Športni objekti

Sredstva za organizacijo sindikalnih športnih iger to 
jj v Velenju zagotovljena. V nasprotju z drugimi občinami 
1 velenjski športniki tudi nimajo problemov s potrebnimi 
p športnimi objekti. Imajo kar pet igrišč za odbojko, štiri 
jj za rokomet, štiri za nogomet, tri telovadnice v samem 
jj mestu, posebno dvorano za namizni tenis, itd. itd.

Glede na načrte oziroma gradnje, ki so že v teku, pa 
jj bodo prebivalci Velenja in okolice v kratkem še na bolj- 
g šem. Občina bo namreč kmalu pričela z gradnjo prepo- 
g trebnega plavalnega bazena, dalje je v pripravah gradnja 
B novega središča, medtem ko je že v izgradnji v hotelu 
1 Paka najsodobnejše štiristezno avtomatično kegljišče.
| a. m:
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PRESKRBLJENOST LJUBLJANE S KMETIJSKIMI PRIDELKI IN Z NEKATERIMI OSNOVNIMI ŽlVfCl

BODO KORENIKE
LE POGNALE?

Ljubljana je z blizu 252 tisoč prebivalci največje potrošniško središče v Sloveniji • Večina slovenskih 
proizvajalcev si želi, da bi si osvojila vsaj del tega trga in da bi si zagotovila nadaljnjo možnost prodaje

svojih proizvodov

Ljubljanski mestni odbor sindikata delavcev kmetij
stva, živilske in tobačne industrije je dal že lani pobudo, 
da bi v okviru mesta Ljubljane načeli vprašanje, kako je 
s preskrbljenostjo Ljubljane s kmetijskimi pridelki in 
osnovnimi živili. Na osnovi omenjene pobude je skup
ščina mesta Ljubljane te dni že organizirala širše posve
tovanje, ki ga je vodil njen predsednik inž. MIHA KO
ŠAK, prisotni pa so bili tudi predstavniki vseh večjih 
delovnih organizacij kmetijske, živilske in trgovske stro
ke Ljubljane. Osnovna tema razgovora je bila: preskrba 
Ljubljane s svežim mesom, mlekom, kruhom, jajci ter 
vrtninami in sadjem.

PRESKRBA S SVEŽIM MESOM
V preskrbi Ljubljane s sve

žim mesom sodeluje poleg šti
rih ljubljanskih podjetij še de
set delovnih organizacij iz dru
gih krajev Slovenije oziroma 
Jugoslavije in sedem zasebnih 
mesarstev. Potrošnja mesa v 
Ljubljani znaša letno 11.500 ton, 
od tega največ govedine, naTo 
perutnine, teletine, svinine itd.

Ljubljana za meso, ki ga po
trebuje, skoraj nima zaledja v 
proizvodnji živine. Ljubljanske 
organizacije namreč nabavljajo 
živino v drugih krajih, in to 
predvsem v Hrvatski. Zaradi 
različnih in nestalnih vi
rov dobave je preskrba zadost
nih količin in zadovoljivega iz
bora mesa vedno bolj proble
matična. Spreminjanje izvoznih
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pogojev in s tem vsega izvoza 
mesa in mesnih izdelkov, še po
večuje nestalnost dobav. Podob
ne težave s preskrbo prebival
cev z mesom imajo tudi druga 
jugoslovanska mesta. Zato so se 
v večjih mestih proizvajalci me
sa začeli povezovati s proizva
jalci živine in sklepati ustrezne 
dolgoročne pogodbe o odkupu, 
oziroma dobavi živine. Gospo
darske organizacije se namreč 
zavedajo, da je le taka proiz
vodnja živine, ki ima s pogod
bami zagotovljen plasma in sti
mulativno odkupno ceno, edino 
trden temelj stabilnih odnosov 
na trgu mesa.

Ljubljana ob takšni, vseka
kor gospodarsko koristni usme
ritvi proizvodnje in prometa z 
živino v drugih mestih Jugosla
vije, ne sme čakati in zaostaja
ti. Cilj vseh, ki so odgovorni za 
preskrbljenost Ljubljane s sve
žim mesom, bi moral biti: z dol
goročnimi pogodbami zagotoviti 
vsaj polovico potrebnega sveže
ga mesa.

PRESKRBA Z MLEKOM
Ljubljano oskrbuje z mle

kom skoraj v celoti podjetje 
Ljubljanske mlekarne.

Tako kot pri proizvajalcih 
mesa, ugotavljajo tudi pri mle
ku, da proizvajalec konzumne
ga mleka — ljubljanske mle
karne, modernizira lastno pro
dajno mrežo, s čimer se zmanj
šujejo razpoložljiva denarna 
sredstva za organizacijo proiz
vodnje mleka.

V zadnjem letu so namreč 
Ljubljanske mlekarne moderni
zirale proizvodnjo mleka za 
konzum, ukinile stekleničenje 
in uvedle polnjenje mleka v ne
povratno polietilensko in tetra
pak embalažo. Iz omenjenih 
vzrokov pa je premalo pozorno
sti namenjeno izboljšanju 
osnovne proizvodnje mleka in 
organizaciji odkupa. Dolgoroč
nih pogodb o proizvodnji mle
ka in dobavi mleka ni. Prav 
tako niso zadovoljivo urejene 
odkupne cene, ki so kljub stal
nemu naraščanju proizvodnih 
stroškov ostale nespremenjene 
od leta 1965. Te nerešene zade
ve bo potrebno čimprej urediti

mačimi proizvajalci jajc in tr
govino bi bilo mogoče potroš
nikom zagotoviti tudi kvalitet
nejša jajca.

PRESKRBA S KRUHOM, 
VRTNINAMI IN DOMAČIM 

SADJEM
Ljubljano oskrbujeta s kru

hom v glavnem Živilski kombi
nat Žito in Pekarna Center. 
Obe organizaciji v ljubljanskih 
Obratih spečeta letno blizu 
24.000 ton kruha. Obseg ponud
be kruha in izbor kruha v Ljub
ljani je sorazmerno dober. Po
sebno živilski kombinat Žito 
nudi iz leta v leto večjo izbiro 
kruha in peciva. Lahko ugoto
vimo, da proizvajalci kruha do
kaj uspešno sodelujejo s trgovi
no, ker je tudi trgovina zainte
resirana, da nudi v svojih po
slovalnicah čimbolj popoln iz
bor živil. Toda kljub zagotov
ljenemu plasmaju kruha želijo 
proizvajalci še bolj tesno pove
zanost s trgovino. Kajti vzdrže
vanje, modernizacija in širjenje 
lastne drobne prodajne mreže 
kruha, ki naj bi bila protiutež 
pritiskom trgovskih organizacij 
za doseganje različnih ugodno
sti, v finančnem smislu precej 
bremeni proizvajalce' kfuha.

KORISTI ZA VSE TRI 
PARTNERJE?

Iz omenjene problematike 
preskrbljenosti Ljubljane s kme
tijskimi pridelki in z nekaterimi 
osnovnimi živili lahko zaključi
mo — tako so menili tudi ude
leženci posvetovanja na Skup
ščini mesta Ljubljane — da je 
za dobro ponudbo in izbor ter 
stalne cene potrebna zadovolji
va kmetijska proizvodnja, pre
delava in razvita trgovina. Vse 
tri dejavnosti so med seboj od
visne in se dopolnjujejo.

Zato je treba dosedanje po
vezovanje med kmetijstvom, tr
govino in živilsko industrijo iz
popolniti in razširiti tako, da 
bo koristilo vsem trem partner
jem.in potrošnikom. Kmetijskim 
organizacijam mora dati tes
nejše povezovanje z živilsko in
dustrijo in trgovino dolgoročno 
proizvodno usmeritev. Takšno, 
ekonomsko zanimivo usmeritev, 
omogoča le zagotovljen plasma 
pridelkov in rentabilnosti pro
izvodnje. Živilski industriji po
menijo stalni viri reprodukcij
skega materiala zanesljivo pro
izvodnjo, za katero je mogoče 
sklepati dolgoročne prodajne 
pogodbe. S stalno povezavo s tr-

in zagotoviti proizvajalcem mle
ka poleg odkupa tudi stalne sti
mulativne odkupne cene.

PRESKRBA Z JAJCI
Ljubljana je z jajci soraz

merno dobro oskrbljena. Jajca 
nudijo v Ljubljani vse večje 
slovenske kmetijske organizaci
je, in to v lastnih poslovalnicah 
in preko poslovalnic trgovskih 
organizacij živilske stroke. Na 
leto porabijo Ljubljančani blizu 
33,500.000 jajc. Približno polovi
co potrebnih jajc prodajo trgov
ske organizacije, drugo polovico 
pa prodajalne proizvodnih or
ganizacij in zasebni ponudniki.

S tem v zvezi lahko rečemo, 
da bi bil proizvajalcem jajc 
dobrodošel v Ljubljani pred
vsem zagotovljen plasma, saj 
bi tako lahko dokaj natančno 
načrtovali proizvodnjo. Z načrt
no proizvodnjo za določene po
nudnike bi se zmanjšali stroški 
za nepotrebni prevoz in riziko. 
Z večjim poslovnim sodelova
njem in povezovanjem med do

Pakiranje sadja v hladilnici Zalog

Dogaja se, da jim zmanjka de
narja za modernizacijo proiz
vodnje kruha.

Točnih podatkov o prodaji 
vrtnin in sadja v Ljubljani ni
mamo na voljo. Iz ocene, koliko 
ladja in vrtnin porabijo Ljub
ljančani, pa lahko sklepamo, da 
potrošijo letno nad 26.000 ton 
krompirja, nad 19.000 drugih 
domačih vrtnin, nad 9000 ton 
jabolk in nad 5000 ton drugega 
domačega sadja. Od navedenih 
količin posreduje trgovska mre
ža blizu 60%, z 10 do 15 % je 
udeležena prodaja sadja in vrt
nin na živilskih trgih, ostalo pa 
prispeva drobna vrtičkarska pro
izvodnja in prodaja na pragu.

Večino vrtnin in sadja na
bavljajo trgovske organizacije iz 
območij izven ljubljanskih ob
čin. Ljubljanske družbene kme
tijske organizacije so udeležene 
v preskrbi Ljubljane z vrtnina
mi in sadjem le z manjšim de
ležem, ker so le-te predvsem 
usmerjene v proizvodnjo mleka 
in mesa.

govino bi živilska industrija 
lahko tudi v večji meri združe
vala sredstva za potrebno mo
dernizacijo obratov.

Koristi, ki bi jih imelo kme
tijstvo, živilska industrija, tr
govina in potrošniki od tesnega 
medsebojnega sodelovanja, prav 
zanesljivo opravičujejo trud, ki 
bi ga bilo potrebno vložiti v 
proučevanje in organizacijo no
vih oblik medsebojnega pove
zovanja. Tako bi bilo na primer 
potrebno za kmetijstvo ugotovi
ti, v kateri proizvodnji imajo 
ljubljanske kmetijske organiza
cije prednost pred uvozom bla
ga iz drugih krajev, za živilsko 
industrijo, kakšna je njena 
možnost specializacije, za tr
govino najustreznejšo organiza
cijo nabave in prodajne mreže 
ter za potrošnike, v kolikšni 
meri mora ostati ljubljansko 
tržišče odprto za tuje ponudni
ke, da bi ohranili konkurenč
nost v ponudbi in možnost izbo
ra blaga. m. 2.
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VELEBLAGOVNICA

HMUMI
§ priporoča potrošnikom hiter, sodoben in 

cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom in za gospodinjstvo

9 potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje

© za tuje kupce je v hiši menjalnica

LJUBLJANA

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, Wolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 

BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, 

BLAGOVNICA NAMA, Kočevje
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NOVI
ASPEKTI

— Kaj, ko bi se še enkrat 
pomenili...

— Mislim, da ne obstaja ni
kakršna potreba za to. Še 
vedno stojim na stališču, da so 
bili doseženi pomembni pre
miki glede stopnje enotnosti o 
tem vprašanju.

— Saj nihče ne pravi, da 
niso bili doseženi...

— Ne samo to: storjeni so 
bili tudi vsi potrebni koraki, 
da se to sprovede.

— Misliš na zakon?
— Ja, na zakon!
— Hm, to je res, na to sem 

skoraj pozabil, čez to se res 
ne da kar tako. Ampak vse
eno se je mogoče še enkrat 
usesti in trezno premisliti. 
Škoditi ne more!

— Koristilo tudi ne bo: 
ljudje so postali nekam aler
gični na to temo, tako da bo 
ustvarjalne diskusije zelo tež
ko odvijati.

— Saj prav zato. Mislim, da 
smo šli premalo pogumno va
se, razen tega pa si cestnega 
križa niti nismo ogledali z 
vseh zornih kotov.

— Kako da ne! Zakaj pa 
potlej takšen hrup!

— No, ne mislim na razne 
kote vis a vis države, mislim 
na regionalne aspekte ...

— Kaj pa predlagaš?
— Cestni križ bi lahko na

vsezadnje časovno obrnili tu
di na glavo, tako da bi se 
začel na Gorenjskem in se pre
ko Kočevskega povezal z dr
žavno magistralo, ki bo šla 
predvidoma počez čez državo, 
sredi med morjem in avto
cesto Zagreb—Beograd. To je 
že en vidik — ne?

— Ja, je! In drugi?
— Ko bomo zgradili odsek 

med Vrhniko in Postojno, bo 
nastalo ozko grlo čisto drugje, 
kot si zdaj mislimo, boš vi
del..,
— Kje?

— Med Ljubljano in Kra
njem!

— Kaj pa med Vrhniko in 
Ljubljano? č 

— Skoraj bi pozabil. Seve
da, tam pa na vsak način.

— Kaj pa drugi aspekti?
— Eden takšnih aspektov je 

nedvomno tudi razširitev avto 
ceste Zagreb—Beograd, ki sko
raj več ne zadošča naraščajo
čim potrebam.

— Od kod veš?
— Ja, vsak mesec grem en

krat dol, ne. Človek se lahko 
prepriča na lastne oči...

— Saj res! Ampak ti zdaj 
menda ne pokrivaš več Do
lenjske, ne?

— Zdaj res ne več! Zato pa 
nikar ne misli, da ne morem 
biti objektiven. In zato tudi 
nisem obremenjen z raznoraz
nimi ekonomističnimi pred

sodki, ki so resda lahko kdaj 
pa kdaj koristni kot ob priliki 
ekakaja in inisa, nasploh pa 
mislim, da meglijo perspekti
vo...

— In kakšno zvezo ima to 
z obravnavanimi aspekti?

— Počasi, prijatelj, potrpi 
malo! Si že imel kdaj v rokah 
zemljevid Slovenije?

— Nikar me ne žali!
— No, no, potem ti ni tre

ba na dolgo in široko pripove
dovati, kako sem zadnjič debe
lo gledal, ko sem videl, kako 
daleč je od Razdrtega do Go
rice.

— Zakaj, Jaka?
— Zakaj? Zato, ker sem 

hkrati pogledal tudi na tisto 
stran proti morju in sem videl, 
kako blizu je od Razdrtega do 
Trsta...

— In?
— Kaj ti še ni jasno!? Avto

cesto bi lahko potegnili na 
Trst, ne na Gorico...

— Kaj pa Koper?
— Koper praviš? Saj res, na 

Koper nisem pomislil. Sicer 
pa je vse skupaj le ideja, ki 
sc jo splača premisliti. Če ne 
ideja, pa vsaj aspekt sloven
skega cestnega križa, ne?

— Ja, aspekt je pa res!
— No, vidiš! Sploh pa se mi 

zdi, da se Slovenci vse pre
hitro dogovorimo za kakšno 
stvar in da smo potem vse 
preveč enotni. Rečem ti, to ni 
dobro! Nova kvaliteta se lah
ko rodi ie iz boja mnenj, ne!

— Jasno, kako pa drugače!
— In če nič drugega, so pa 

tele moje ideje nedvomno 
ustvarjalni prispevek h kri
tični izmenjavi mnenj, ne?

— So, tovariš Jaka, nedvom
no so.

— No, s tem sem pa popol
noma zadovoljen. Mrači se. 
treba bo iti. Katra bo huda.

Upokojenca v kotu posebne 
sobe srkneta ostanek cvička 
iz kozarcev in vstaneta. To
variš Jaka oblastno zagrmi: 
— Plačat!

— Danes sem jaz na vrsti! 
pravi tiho njegov sobesednik.

— Boš. takrat, ko boš do
bil razliko! Danes gre vse na 
moj račun, fant moj! Nikoli 
bi si ne mislil, da se tako dob
ro spoznaš na našo situacijo.

VINKO BLATNIK

PODOBE
NAŠEGA

Časa


